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“Dovolj!’so rekli 
stanovalci in 
izvajalec je začel ure
jati zasilni obvoz ter 
obljubil:
“Gorenjsko cesto bomo 
obnovili do konca 
junija, ne glede na 
vreme in čeprav bomo 
delali 15 ur na dan.”
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NAŠA MLADINA SE
DROGIRA!!!

Okupirala je ribnike, tam kuri, pije in kadi, zato je 
tamkajšnja idila postala pravo "črno gnezdo".

Ali smo otopeli ali pa brezbrižni, 
da nas tako malo prizadenejo 
besede, ki jih vesta povedati vsak 
mlad mož ali mlada deklica, ki se 
družita s sovrstniki na ribniški 
šoli ali katerikoli drug dijak: "Kaj, 
saj to vsi počnejo. Saj vsak 
poskusi marihuano. To ni nič 
nenavadnega."
Marihuana je preprosto zamen
jala cigareto in tega širokega zas
trupljanja mladih že pred več kot 
tremi leti tudi nihče od šolskih 
predstavnikov ali policije ni 
zanikal. Vedo, kje posedajo z 
marihuano ali iglo v rokah, in 
višjim razredom poskušajo 
dopovedati, da je bolj kot srce 
tukaj potrebno uporabljati 
pamet. Ne koristi, ker jim nič v 
dandanašnji družbi ne dela v 
prid. In čeprav človeka vedno 
najlažje spreobrne le osebna 
izkušnja, bi bilo treba mlade ljudi 
nenehno soočati s šokantnimi 
izpovedmi odvisnikov, da bi vsaj 
zaslutili zlo tega početja.
Ribniki preprosto niso več 
dostopni ostalim, ker tamkaj 
mlade, med njimi tudi šestošolce, 
lahko srečujemo tako ob jutrih 
kot v popoldanskih urah. Slišiš 
vpitje, vidiš razmetane pivske

pločevinke in smeti, povezane z 
drogami. Sosedje se pritožujejo, 
ker so opazili, daje ribnik postal 
last določenega dela mladih, ki so 
znani prestopniki in so že imeli 
stik z mamili. Policija jih menda 
nadzira večkrat na dan, a primer 
Ribnik niti ni edini. Petkovi in 
sobotni večeri ter parkirišče pred 
Miklovo hišo, grajski most in gra
jsko okolje so polni mladine, med 
katerimi vidimo tipično zasan
jane obraze. Večina jih 
nestrokovno označi kot "zblo
jene" - vpliv mamil - in sprehajal
ca navdajajo z nelagodjem. Ribni
ška mladina pravi, da celo sama 
ne pozna mnogih obrazov, ki pol
nijo ulice in pločnike. Vemo, da 
niso vsi takšni! Mnogo jih je 
prečudovitih, toplih, srčnih mla
dih ljudi! A vse več je takšnih, ki 
bi lahko k sebi pritegnili našo 
pozornost in pomoč. Kdo nas bo 
osvestil?
Tudi kraj po trgovinah je vse več, 
nekateri trgovci pravijo, da 
osnovnošolci 'kradejo kot srake'. 
Vse večje tudi vlomov. Srce naše 
družbe, ki bi moralo biti čuteče in 
dovzetno za človeka, je bolno.

A.P.

REPUBLIKA SLOVENIJA
DRŽAVNI ZBOR

* * *

Poslanska pisarna
Slovenskih krščanskih demokratov

BENJAMIN HENIGMAN
vas vabi v svojo poslansko pisarno na Škrabčevem trgu 40: 

v ponedeljek, 26. aprila, ponedeljek, 10. maja, 
in ponedeljek, 24. maja od 10.00-12.00 ure.

V tem času vam je za vprašanja na voljo tudi odprti 
tel.: 860-854.

Vabljeni.

™T™ VRTBC jH&MCA
niDillUH Majnikova3.1310 Ribnica.Tel.: 061/861 092. fax: 861 392

OBJAVLJA

NATEČAJ ZA VPIS PREDŠOLSKIH 
OTROK V DNEVNI PROGRAM VRTCA
Datum vpisa je: od 1. do 15. maja 1999, od 7.00 - 15.00 ure. 
Vpisno mesto je: UPRAVA VRTCA 
Kontaktna oseba je: DARJA ŠILC

• Vlogo za vpis otroka v vrtec dobite na upravi.
• Izpolnjene obrazce oddajte do 15. maja 1999.
• Vloge, kijih vrtec že ima v evidenci, morate do 15. maja 

potrditi - obvestiti (tel.: 861-092 ali osebno), daje vloga še 
aktualna.

V vrtcu smo lani uspešno uvedli nov program po metodologiji 
Korak za korakom, ki ga bomo v šolskem letu 19999/2000 razši
rili na oddelke I. in II. starostnega obdobja.

Andreja Hojč 
ravnateljica

i^gg^SLKD Ribnica

vabi na prireditvi:
Kvalifikacijski turnir v

SHOW PLESIH
v soboto, 8. maja 1999, 

od 12. do 18. ure v dvorani IDEAL.

Ob koncu turnirja bo podelitev priznanj. 
Organizatorja:

Plesna šola Dl (KUD Gallus) in 
SLKD Ribnica

* * *
Tradicionalna 24. revija pevskih 

zborov

“0d Kočevja do Turjaka”
Dolenja vas, dvorana DC - 16,

22. maj ob 20. uri. 
Vstopnine ni.
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Iz uredništva

OBČANI HOČEJO SOODLOČATI!
Žrtveno jagnje očitno ne dovolj premišljene obnove Gorenjske ceste so nedvomno 
stanovalci, ki vsakodnevno požirajo prah, se utapljajo v lužah in blatu, se prebijajo po 
nezavarovani cesti, ogledujejo poškodovane avtomobile in uničene vrtove- 
Marsikdo je pričakoval, da se bodo zaradi vseh teh tegob dvignili prej kot na neizbežnem 
zboru stanovalcev po sedmih, večinoma mrtvih mesecih obnove.
Kdo je zašuštral, da ni obvoznice in zakaj je država z deli začela pred zimsko sezono, kdo 
naj bi poskušal skregati krajane zaradi neurejenega odkupa zemljišč, je za stanovalce 
postalo drugotnega pomena Odločilna je hitra in za človekovo bivanje sprejemljiva obnova 
ceste in v boj so se bili prisiljeni stanovalci pognati' sami, ker je negodovanje drugih očitno 
potešeno že s tem, da si pot lahko uberejo preko Jurjeviče.
Dobro je, da so se 'osiranja' in sveta jeza z vogalov ulic prenesli za mizo in so se na prava 
vprašanja začeli iskati zadovoljivi odgovori. Če teh ni ä pa obljube ostanejo puhle, je treba 
vztrajati do te mere, ki jo predlagajo celo tisti, ki krojijo državni sistem: 'Če ste izčrpni vse 
druge možnosti, tožite. V skrajni sili tudi državo, ker ni vsemogočna"
Pomoč in rešitve zahtevajo tudi sosedje romskih taborov in sami Romi zaradi nemogočih 
razmer, v katerih bivajo.
Med nami so mamila, ki jih nihče ne mara sprejemati kot samoumevni davek tranzicijske 
zmede.. Že zato ne, ker so to otroci z naših ulic.
Težavam seje uspelo kar nekako hkrati usuti na ribniško družbo, ker je čas odkril, katerih 
potez občinskih ali državnih struktur stvarno življenje ne more prenesti. Nekatere 
nevšečnosti svoj glasni epilog ali pa komaj premik z mrtve točke dožMjajo šele sedaj, tudi 
zaradi neodločnosti oz cincanj, ker si lokalna oblast (katerakoli je že kdaj bila), ni drznila 
reševati izjemno perečih zadev zaradi zamer, če se je proti njim dtigni vsaj 'majhen del 
prizadetih krajanov. In ker je pri spornih zadevah, kot sta pri nas na primer obvoznica in 
Romi, težko doseči minimalno soglasje, se boph in alternativnih ter dolgoročno spre
jemljivih rešitev ni iskalo, včasih pa niti ne predlagalo. Sprijazniti se moramo z življenjsko 
resnico: Nikoli ne moreš ustreči vsem. Lahko pa večini.
Za marsikoga je problematična tudi prihodnost kmetijstva v našem podeželskem okolju, 
ker bi navsezadnje lahko kdo primerno poskrbel za kmete. Tem zaradi trenutne 
neprimerne politike grozi' boleč vstop in izrazita nekonkurenčnost ko naj bi se znašli med 
evropskimi državami.
V tej številki sprožamo tudi to polemiko.
Poskušajmo svoj um naravnati konstruktivno in ne razdiralno, ne samo opominjati, ampak 
delati v dobrobit večine. Vsaj ko gre za vprašanja globänega in življenjskega pomena. Vse 
prevečkrat se sedaj dogaja, da slišimo Ribničane in Neribničane glasno govoriti', kakšen 
"narod’da smo..
'Samo da drugemu mečemo polena pod noge, pa četudi s tem pljuvamo v lastno skledo."

Občinsko glasilo REŠETO izdaja Občina Ribnica.
Uredniški odbor: Alenka Pahulje - odgovorna urednica,
Metka Tramte in (s. h.) - člana.
Lektorica: Tanja Debeljak.
Trženie oglasnega prostora: Marko Modrej, GSM: 041-536-889 

Tisk in prelom strani: KVM Grafika, Ribnica.

Naklada: 3.600 izvodov.
Naslov uredništva:
Občina Ribnica, Gorenjska c. 3, 1310 Ribnica.
Po mnenju Ministrstva za kulturo št. 415-805/97, z dne 11. 6. 1997, 
se šteje občinsko glasilo REŠETO med proizvode, za katere se 
plačuje 5% davek od prometa proizvodov v skladu s 13. točko tar
ifne št. 3 Tarife davka od prometa proizvodov in storitev.

V primeru objave istih oglasov v drugih tiskovinah si 

pridržujemo pravico do avtorskega honorarja. 

Pridržujemo si pravico do nenapovedanega obiska 

tiskarskega škrata v našem glasilu.

V aprilski številki pišemo:

Zasilni obvoz je, obvoznica pa za zdaj ni možna.......................4-5

Tudi poslanec SKD v DZ, Benjamin Henigman, je na 12. redni seji 
parlamenta ministru za promet in zveze zastavil POSLANSKO 
VPRAŠANJE glede poteka obnove Gorenjske ceste. Odgovor je skop 
in njegovo 3x posredovanje na državi je bilo meda kot "bob ob steno". 
Kaj je rekla država, si preberite na strani 5.

Še vedno smo brez statuta...........................................................6-7
Ne samo dvigovanje rok, tudi daljši razmislek je potreben...........7

“TISTEGA, KI GA IMATA OBClNA IN DRŽAVA RAJŠI, 
TISTEGA NAJ PODPRETA!

Tu Romom nikakor več ne dovolimo bivanja - in pritožujejo se 
mnogi iz Goriče vasi,- zato se bomo združili.
Vsaj v enem mesecu naj nam občina poda možno rešitev ali odgo
vor, drugače se bomo obrnili na vse pristojne institucije. Naj ven
darle izpolni obljubo, ki jo je dala pred 11 leti: da je to začasno in 
naj Rome odseli. Skrajni čas je, da se ukrepa. ’’

Več na straneh 8 in 9

Lesna industrija je perspektivna......................................................10
400.000 kg odpadkov sredi Ribnice............................................. 11
Onesnaženje....................................................................................... 11
Iz skupnosti:

- Pozabljeni?..................................................................... 12
- Ulica talcev je brez pravic?........................................... 12
- Nepitna voda v Grčaricah............................................. 12

Zabavne strani.......................................................................... 15 -16
Razpisi........................................................................................ 17-18
1998 - Leto nesreč............................................................................. 21

Razprava o usodi kmetijstva v Ribniški dolini

Boj za preživetje........................................................................22 -24

Kdo nadzira Rome?...........................................................................25
V zobozdravstvu capljamo................................................................ 25
Pišejo nam................................................................................26 - 27
Knjižnica razkriva naše okolje........................................................ 28
Pomagajte Muzeju............................................................................ 29
Šport...................................................................................................30
Naša ekološka zavest je na ničli.......................................................32
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PEREČA PROBLEMATIKA
Stanovalci Gorenjske ceste so zaradi mukotrpnega vsakdana zahtevali:

NEMUDOMA NAJ SE UREDI OBVOZNICA!
INŠPEKTOR ZA CESTNI PROMET NAJ PREVERI DEJANSKO STANJE

IN PREDLAGA UKREPE!
CESTIŠČE JE TREBA REDNO POLIVATI!!

In poziv županu: "Če je kaj moža v tem možaku, naj odstopi!"
Bilo bi nesmiselno pričakovati, da shod izredno prizadetih stanovalcev 
Gorenjske ceste, ki so se prisiljeni dušiti v prahu, ker se do 9. aprila, po več 
kot polletni obnovi, izvajalec ni domislil niti tega, da bi bilo dobro polivati ces
tišče, ne bo izrazito čustven. Ne morejo biti imuni na poškodbe svojih hiš in 
na oranžne trakce, ki naj bi poskrbeli za varnost, da mimoidoči ne bi zdrsnil 
po blatu v metrske luknje, neurejeno odvodnjavanje ter še vse tisto, kar ne 
muči sokrajane, ki tam ne bivajo. Pripravljeni so bili iti tudi na ulico in cesto 
zapreti, pa čeprav bi s tem Ribnici delali jalovo uslugo.
Sicer pa je po njihovem mnenju takšna gradnja bolj kazen kot usluga 
Gorenjski cesti, ne glede na to, da so pred leti želeli njeno takojšnjo ureditev. 
Zahtevali so jasen odgovor na to, kako se je mogel kdo izvedbe lotiti, ne da 
bi zagotovil obvoznico in s tem povzročil drag spodrsljaj. Nespornega krivca

Država na eni...

Kako seje razpletlo njihovo upravičeno posredovanje, boste lahko razbrali iz 
drugih medijev in preko medsebojne komunikacije, saj naj bi zadnje 
odločitve padle dva dni pred izidom Rešeta, takojšnji rezultat pa se je videl 
že v tem, da je izvajalec takoj začel urejati zasilna obvoza za enosmerni 
promet z Gorenjske ceste proti Lepovčam. 13. aprila so bili pogovori med 
komisijami zaprti za novinarje, ker je bil delovni sestanek in so po njem

Najprej, ste zastopniki krajanov zado
voljni s sklepi s sestanka ali se vam zdi, da 
so vas vseeno “prinesli okrog”?
"Pričakovanja nekaterih so bila verjetno 
tudi večja, vsak ima pač svoje mnenje. Sam 
sem zadovoljen s tem, da so izvajalci oblju
bili, da bodo dela zaključena v dveh mesecih 
in pol, ne glede na vreme ipd. Težko bo pre
našati ves ta promet in dela, ampak če bo 
res do takrat končano, mislim, da smo 
dosegli lep uspeh."

Kaj ste sklenili?
"Družba za državne ceste RS bo preučila 
možnost, da se tovorni promet preusmeri 
preko Rašice, Male gore oz. preko Stare

so najprej našli v županu, ki se po njihovem mnenju ni obnašal kot pravi 
gospodar, četudi je država tista, ki je določila obnovo v neprimernem 
zimskem času in z njo zavlačuje. "Izvajalca bi vsaj opozorili," je župana opom
nil Matjaž Klun, ki ga je tudi pozval k odstopu, kar so prisotni podprli z moč
nim aplavdiranjem.
Prst sodbe in iskanje krivca sta krožila od župana k državi in k lastnikom, ki 
menda nočejo prodati zemlje, ter tistih, ki naj bi iz vsega tega le poskušali 
iztržiti korist, zato se je razprava preusmerila na bolj smotrno pot. Obnovo so 
želeli, pa kakršnokoli skropucalo žeje, pospešiti, da ne bi še naprej ogrožala 
njihovega vsakdana. Napeto vzdušje se je pomirilo šele po odločitvi, da nji
hove zahteve na srečanju z izvajalcem, CP Novo mesto, Direkcijo RS za ceste 
in županom predstavi 6 - članska skupina izbranih krajanov.

... krajani in župan pa na drugi (ali celo tretji) strani

vpletene strani dajale le izjave.
Besede izvoljenega predstavnika stanovalcev Alojza Miheliča so povzete 
neposredno s tonskega posnetka, ker poskušajo nekateri zaradi bogsigave- 
di kakšnih interesov manipulirati tudi z dejstvi in slišati samo tisto, kar bi oni 
želeli povedati.

Cerkve, da bi se tako promet zmanjšal.
Tudi 3-članska občinska komisija bo še 
danes preučila možnost, da bi se osebni 
promet usmeril preko Sajevca, z Gorenjske 
ceste proti Lepovčam pa le za enosmerni 
promet.
Izvajalec del je obljubil, da bo delo končal 
do konca junija, v dveh mesecih in pol, ne 
glede na vreme in čas, kolikor bo treba 
delali. Ali 10 ur ali 15 ur na dan. Takrat naj 
bi bila cesta asfaltirana, pločniki bodo zgra
jeni kasneje.
Zahteve za odškodnino na stavbah in ostal
ih objektih so stvar vsakega posameznika, ki 
bo moral sprožiti civilno tožbo proti RS, ki je

tudi projektant in je zadolžena za odškod
nine. Nihče drugi. O tem se bo treba dogov
oriti na zboru občanov in najeti odvetni
ka...Skratka, občina nima s tem popolnoma 
nič. Dogovorili smo se, da se do ponedeljka 
vse te možnosti preuči in da se ponovno se
stanemo v torek ali sredo (op.: pred nekaj 
dnevi) ter si točno povemo, kako in kaj. 
Potem se bomo predstavniki sešli tudi s kra
jani Gorenjske ceste, da jih seznanimo s 
konkretnimi dogovori in sklepi."

Servisna cesta je vseskozi najbolj 
pereča. Bo možna?
"Ta je v tem trenutku popolnoma nemogoča. 
Ni možna, dokler lastništvo zemljišč ni ure-
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PEREČA PROBLEMATIKA
Jeno. Trenutno potekajo dve ali tri civilne 
tožbe med strankami, in bodo trajale 2 do 3 
leta. Nihče ne bi dal soglasja za tehnični 
prevzem ceste, tudi če bi jo zgradili v 14 
dnevih ali mesecu dni."

Kako sta pa občina in država odgovorili 
na vprašanje krajanov, kdo je kriv za 
takšno neodgovorno in nepremišljeno izved
bo same rekonstrukcije?
"Župan je še enkrat poudaril, da je bilo 
narejeno vse, kar je bilo v moči. Projekti za 
servisno cesto so bili narejeni, a so padli v 
vodo zaradi dveh, treh zemljišč, ker ni bil 
možen odkup ipd., ter se je od projekta 
odstopilo."
... Še tole: izvajalec bo dolžan 2x dnevno 
polivati cesto, odvisno od vremena."

A ste se dogovarjali tudi kaj širše, reci
mo, da bi preusmerili ves tovorni promet, 
kakor so krajani zahtevali na zboru? 
"Lahko je reči preusmeriti ves tovorni 
promet, težko je pa to uresničiti. Za krajane 
bo to zelo težko, ker imamo dostave, avto
busne in tovorne prevoze. Saj ni težko iti 
nekomu iz Kočevja preko Strug do Rašice, 
težko pa se je tistemu, ki pride v Ribnico, 
vračati preko Kočevja. To je daleč."

In župan?
Krajani krivijo občino, češ da ni zago

tovila obvoznice, ki je edina možna vari
anta, da se rekonstrukcija magistralke nor
malno izpelje. Upravičeno?
"Menim, da so očitki v veliki meri neutemel

jeni. Občina si je v preteklih 4 letih izjemno 
prizadevala, da bi se zgradila obvoznica, a 
je naletela na nekaj zemljiškoknjižnih prob
lemov. Nekateri še danes niso rešeni in 
stranke, ki so v postopku, vodijo sodni spor. 
Projekt je sprejela država in občina se je 
vklopila kot soinvestitor, kot udeleženec pri 
investiciji. Glavni investitor je Direkcija RS 
za ceste, ki je izvajalca, CP Novo mesto, 
izbrala na razpisu. Za tisti del, ki ga plaču
je občina, pa imamo svojega nadzornika. 
Upam, da te stvari, ki se sedaj dogajajo, 
potekajo v okviru razpoložljivih vremenskih, 
tehničnih, prometnih in ostalih možnostih."

Torej se ne strinjate s tem, da izvajalec 
dela opravlja neučinkovito in neodgovorno 
in da bi bila zato dolžnost župana, da 
posreduje?
"Občina se je večkrat pogovarjala s samo 
Direkcijo RS za ceste kot investitorjem, tudi 
današnji sestanek je bil že prej dogovorjen, 
in ne na posredovanje občanov, vendar se 
lahko dela le pod delno zaporo ceste. 
Poskušali bomo zagotoviti, da se obre
menitve, ki so na tej cesti, vsaj delno 
ublažijo, predvsem kar se prometa tiče. 
Drugih možnosti v tem primeru skoraj ni."

Pomeni to, da tudi zapore, v katero so 
bili stanovalci skorajda prisiljeni, ne bo?
"Ne vem, kaj se bo zgodilo, a zapora bi 
najbolj prizadela Gorenjo vas in Ribnico, 
podjetja in občani, ker bi vsi drugi prevoz 
veliko lažje rešili kot sami krajani. Pri nas 
bi se pojavili problemi prevozov v šole, mote
na bi bila oskrba trgovin z živili, podjetja bi 
imela težave... To bi otežilo še tisti del živl
jenja, ki poteka sedaj sicer težko in muko
ma. "

Z zbora stanovalcev, 9. aprila:
TO IE ČISTO BALKANSKO DELO!
Ne vem, kdo je bil tako pameten, da je 
začel rekonstrukcijo brez obvoznice, 
je temeljni problem izpostavila 
Stanislava Jordan, ki je tudi vodila 
sestanek kot predsednica delovnega 
predsedstva. "Investicija bo 5x dražja 
kot je bil prvotni namen! Nad razsi
panjem denarja bi nekdo moral imeti 
nadzor!", je dejala Jordanova, ki je 
tudi poudarila, da so bili vsi lastniki 
zemljišč le-te pripravljeni prodati.
"O meni že dva dni krožijo govorice, 
da hočem 100.000 DEM za svoj del, a 
jaz sem ga bila pripravljena dati za
20.000 DEM. Toda župan je rekel
8.000 DEM in zaradi vseh teh 
peripetij zdaj ne prodam niti centime
tra cestišča."
Matjaž Klun je spraševal, kdo je sploh 
odkupoval zemljišča, saj nihče ni 
prišel do njega, čeprav je lastnik. "To 
je neprofesionalno in malomarno. 
Hočejo nas spreti med seboj in ne bom 
dal zemlje, dokler mi ne bodo plačali. 
To je “podmuklo” delovanje! “Zemlji
šča je odkupovala Direkcija,” je dejal 
župan, “in mi smo podedovali zemlji
ško dokumentacijo.“ Vendar ga je 
Klun opomnil, da bi postopek lahko 
pravilno speljali že, če bi o lastništvu 
povprašali prebivalce.
Benjamin Henigman, h kateremu se se 
stanovalci obrnili po nasvet in pomoč, 
je dejal, da je napaka občine samo v 
tem, ker se nobena oblast ni mogla 
odločiti, kje bi potekala trasa 
obvoznice. Tudi prejšnji OS tega ni 
uredil, ker je upošteval proteste kra
janov Lepovč in Majnikove ulice. 
"Šele februarja smo sprejeli sklep, da 
bomo zemljišča pridobili z razlastitva
mi." Po njegovem bi bilo v sedanji 
situaciji najbolje delati enotno in izva
jati močan pritisk na Ministrstvo za 
promet in zveze, da se obnova pospeši 
in se vzpostavi drugačen režim.

A. Pahulje

REPUBLIKA SLOVENIJA 
DRZAVMZBOR

PusiOtisha pisunu:
Slovenskih krščanskih demokratov

m
'S“?'

Benjamin Henigman je zastavil naslednja vprašanja:
* Magnetogram ni lektoriran.

1. Kdaj bo dokončno opravljena (oz. zaključena) rekon
strukcija Gorenjske ceste v Ribnici (M-10) - glavna 
državna cesta, v dolžini cca 500 m (proračun 1998!) in 
regionalne ceste Sodražica - žlebič (R-320) na odseku 
Zapotok-Vinice?
2. Koliko bodo stala državni proračun direktno ali 
posredno vsakodnevna dodatna vzdrževanja oz. zasilna 
krpanja vozišča, na katerem se opravljajo dela?
3. Zakaj je organizacija dela takšna, da kljub ugodnim 
vremenskim razmeram za gradnjo gradbišče sameva, 
oz. se zasilno vzpostavi vozišče, dela pa ob vikendih in 
popoldanskih urah stojijo?

Dajem pobudo, da pristojni pospešijo delo z reorgani
zacijo - uvedba druge izmene in delo med vikendi in tako 
v najkrajšem možnem času zaključijo investicijo.

Minister za promet in zveze mag. ANTON BERGAUER:
Spoštovana predsedujoča, spoštovane poslanke in 
poslanci! Vprašanje za cesto v Ribnici, Gorenjska cesta 
- tu je pogodba, podpisana za 60 milijonov slovenskih 
tolarjev. Trenutno se izvaja kanalizacija in čim bo ta 
končana, takoj država pristopi oziroma ministrstvo 
pristopi k ostalim delom.
Druga cesta, Sodražica-Žlebič - čim bo občina pridobi
la zemljišča, pričnemo z gradnjo. To je kratka informa
cija, podrobno pa bomo podali še pisno. Hvala lepa.

Zaradi odgovora brez odgovora je Benjamin Henigman 
postavil dopolnilno vprašanje.

BENJAMIN HENIGMAN: Gospod minister, hvala za odgovor. 
Sicer mi niste ničesar povedali. Gradbišča so bila odprta 
v lanskem letu in postavke so v proračunu za leto 1998, 
ki je bil sprejet maja 1998, in v proračunu za leto 1999, 
ki je bil sprejet pred božičem lani. Vprašanje je v bistvu 
povezano s tem, zakaj se začne gradnja tik pred zimo, 
potem pa ljudje skoraj pol leta vozijo po luknjah. Zraven 
pa nastopajo dodatni stroški za vzdrževanje ceste. Zato 
bi vas prosil, da mi v najkrajšem času odgovorite, kdaj 
bo cesta zaključena in koliko je dodatnih stroškov, ker 
cestarji, cestno podjetje, praktično dnevno ali pa vsaj 
trikrat tedensko popravljajo luknje, in gre na stotine 
kubikov materiala v nič. Če se tako gospodari z javnimi 
sredstvi, je to slabo. Boljše bi bilo, da bi postavili tablo 
novembra "investicija" oz." rekonstrukcija cestišča" in 
prekinili z deli za lansko leto. Ne pa, da ste prekopali 
cesto oziroma so odprli pas, razbili asfalt, sedaj je pa 
vsemu drugemu podobno, samo cesti ne.
Kot drugo pa prosim, da bi pobudo, ki sem jo dal v zvezi 
z dvoizmenskim delom in delom na cestišču tudi med 
vikendi upoštevali. Hvala.

Minister je odgovoril tudi na dopolnilno vprašanje:
Hvala lepa. Dodatno bi odgovoril samo toliko, da bomo 
pripravili podroben odgovor še v teh dneh in ga boste 
takoj po veliki noči dobili.
Kar se tiče Sodražice-Žlebiča, tukaj občina res še ni pri
dobila zemljišč. Tako, da mora tukaj občina svoje nared
iti. Bomo pa dali pisni odgovor, da boste tudi lahko 
pomagali v občini vplivati, da bodo ta zemljišča čimprej 
pridobljena.
Pobudo, ki ste jo dali o dvoizmenskem delu, pa bomo 
proučili in predlagali izvajalcem. Hvala lepa.
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Z OSNUTKOM PRORAČUNA ZADOVOLJNI, 
ZATO: 17 ZA, 1 VZDRŽAN

Statut “padel" že drugič, ker so ga svetniki tokrat “bolje preučili".

Občinski svet Občine Ribnica seje 25. marca sestal na 3. redni seji. 
Tako kot običajno tudi tokrat sklepčnost ni bila vprašljiva, saj sta bila 
odsotna le dva člana.

PRIPOMBE SVETNIKOV IN 
STALIŠČA OBČINSKE UPRAVE

Občinski svet je sprejel Okvirni program dela za leto 1999. Ta 
obsega splošne akte (pravilnike, odloke, spremembe in dopol
nitve le-teh.„), ki naj bi jih občinski svet sprejel v letu 1999. 
Program je razdeljen po posameznih oddelkih kot nosilcih 
posameznih nalog.

0 osnutku Statuta Občine Ribnica
Občinski svet Občine Ribnica je o osnutku Statuta Občine 
Ribnica prvič razpravljal na 2. redni seji 11. februarja. Tedaj je 
glasoval o predlogih posameznih svetnikov in večino le-teh spre
jel, osnutka kot celote pa ne. Tako je občinska uprava pripravila 
nov osnutek statuta, v katerem je upoštevala vse pripombe in 
dopolnitve, ki jih je občinski svet sprejel z dvotretjinsko večino. 
Razlika med prvim in drugim osnutkom statuta so le v pristo
jnostih Komisije za mandatna vprašanja, volitve in imenovanja, 
upoštevane pa so tudi županove pripombe. Med samo sejo 
občinskega sveta pa je Benjamin Henigman s skupino štirih svet
nikov posredoval predlog stališč in sklepov k osnutku Statuta 
Občine Ribnica, pred tem pa se je občinski svet seznanil tudi s 
pripombami Sveta Krajevne skupnosti Dolenja vas, ki želi tudi v 
bodoče ohraniti status pravne osebe in s tem povezane vse pravice 
in odgovornosti. Občinski svet osnutka statuta ni sprejel, zato pa 
je v skladu s 44. členom Zakona o spremembah in dopolnitvah 
Zakona o lokalni samoupravi (Uradni list RS, št. 74/98) sprejel 
Statutarni sklep, ki določa, da se do uskladitve statuta in drugih 
splošnih aktov z določbami Zakona o spremembah in dopolnit
vah zakona o lokalni samoupravi uporablja dosedanji statut in 
drugi splošni akti Občine Ribnica, kolikor niso v nasprotju z 
določili Zakona o spremembah in dopolnitvah zakona o lokalni 
samoupravi in da se v vsem ostalem smiselno uporabljajo določi
la Zakona o spremembah in dopolnitvah Zakona o lokalni 
samoupravi.
Občinski svet o osnutku Poslovnika o delu Občinskega sveta ni 
razpravljal, kajti osnova za sprejem poslovnika je statut.
Občinski svet je obravnaval Odlok o zaključnem računu proraču
na za leto 1998 in ga sprejel le kot informacijo, ker je menil, da 
mora nadzorni organ najprej opraviti nadzor nad razpolaganjem 
s premoženjem občine, namenskostjo in smotrnostjo porabe pro
računskih sredstev ter preveriti finančno poslovanje uporabnikov 
proračunskih sredstev.

Nevenka Turk Kraljič

Občinski svet je sprejel osnutek Odloka o proračunu 
za leto 1999

Op. ured.: Pri tem je vredno omeniti, da so svetniki podprli 
pobudo Andreja Mateta, ki je predlagal 100% povečanje 
postavke, ki je namenjena za nakup opreme za ZD Ribnica, 
čeprav je način financiranja lahko tudi drugačen. Tako bo 
namesto prvotnih 3 milijonov postavka znašala 6 milijonov 
tolarjev. Temu primerno se bo zmanjšala postavka za komu
nalno opremljanje Hrastja.

k osnutku Statuta občine 
Ribnica, ki jih je med sejo posre
dovala skupina svetnikov 
(Benjamin Henigman, Lušina 
Justin, Franc Češarek, Alojz Marn 
in Matija Lesar), so naslednja:

1. SVETNIKI: Status kra
jevnih skupnosti se ne spremin
ja brez poprejšnje obravnave in 
ugotavljanja volje na zborih 
krajanov v skladu z Zakonom o 
lokalni samoupravi.

Odg.: Zakon o lokalni
samoupravi v 4. odstavku 18. 
člena določa, da mora občinski 
svet pred ustanovitvijo ožjih 
delov občine ali pred spremem
bo njihovih območij na zborih 
krajanov ali na referendumu 
ugotoviti interes prebivalcev 
posameznih območij v občini, 
kjer naj bi bili ustanovljeni ožji 
deli občine.
Ugotavljanje interesa se nanaša 
na ime in območje ožjega dela 
občine. Za določitev statusa 
(pravne ali nepravne osebe) 
Zakon o lokalni samoupravni 
ne predvideva javne razprave na 
zborih krajanov.

2. SVETNIKI: KS so pravne 
osebe s svojim računom in 
razvidnim sofinanciranjem v 
občinskem proračunu, o delu 
svojih sredstev odločajo 
samostojno.

Odg.: Ne glede na status osebe 
javnega prava KS odločajo o 
razporeditvi sredstev, namen
jenih za delovanje KS, samosto
jno. V primeru, da KS nima sta
tusa pravne osebe, vstopa v civil
no pravna razmerja namesto 
KS občina. Svet KS odloča o 
razporeditvi sredstev, izvršuje pa 
se le - ta preko integralnega pro
računa.

3. SVETNIKI: O pridobitvah 
in odtujitvah nepremičnega 
premoženja v celoti odloča 
občinski svet, o premičnem 
premoženju pa do vsakoletne 
dogovorjene višine v odloku o 
proračunu pooblasti župana.

Odg.: Za odtujevanje nepre
mičnega premoženja je pristojen 
občinski svet, za pridobivanje 
nepremičnega premoženja pa 
občinski svet lahko pooblasti 
župana, znesek pa opredeli v 
Odloku o proračunu.

4. SVETNIKI: Občinski pro
račun sprejema občinski svet z 
večino vseh svojih članov, to je 
deset.

Odg.: Občinski upravi se zdi 
nesmiselno, da bi bila potrebna 
za sprejem občinskega proraču
na večja večina, kot je potrebna 
za sprejem državnega proraču
na.
Zakon o lokalni samoupravi 
natančno določa akte, ki jih 
mora občinski svet sprejeti z 
dvotretjinsko večino, to so:
- 36. člen - poslovnik
- 64. člen - statut
- 73. člen - ustanovitev pokrajine 
Vse ostale odločitve, torej tudi 
odločanje o odloku o proračunu 
in imenovanju podžupana, 
občinski svet sprejema z navad
no večino.

5. SVETNIKI: V statutu 
občine se v celoti zagotovi 
avtonomnost nadzornega sveta, 
skladno z ZLS.

Odg. : Menimo, da določbe 
glede opredelitve nadzornega 
odbora niso v nasprotju z 
določbami Zakona o lokalni 
samoupravi in je v osnutku 
statuta v celoti zagotovljena nje
gova avtonomnost. Nadzornega
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sveta občina nima, kajti le - ti so 
oblikovani pri gospodarskih 
družbah.

6. SVETNIKI: Predlagatelj 
statuta naj ponovno pripravi 
oceno stanja in konkretno 
utemelji cilje, načela in razloge 
za sprejem statuta v predla
gani obliki ter upošteva spreje
ta stališča sveta in zbora kra
janov.

Odg.: Občinska uprava meni, 
da bo predlagatelj pri pripravi 
novega - 3. osnutka statuta - 
upošteval dana navodila.

Direktorica občinske uprave 
Nevenka Turk Kraljič

ZA PODROČNI CENTER 

ZA MALO 
GOSPODARSTVO

Tudi Ribnica seje pridružila k 
Področnemu centru za malo 
gospodarstvo, v katerega so se 
že vključili Sodražica, Velike 
Lašče in Loški Potok. Ostale 
občine (povabljenih je bilo 7) 
se o tem še odločajo.

Tokrat je svetnike prepričala 
država, ki je zagotovila svojo 
podporo, česar 1. ‘98 ni stori
la, zato je župan predlog o 
ustanovitvi podjetniškega cen
tra umaknil.

Darja But, ki vodi Oddelek za 
gospodarstvo in kmetijstvo, je 
povedala, da se država zavze
ma za ustanovitev manjšega 
števila centrov, ki bi pokrivali 
in združevali več občin sku
paj. Gre za regijsko povezo
vanje, in takih centrov naj bi 
bilo le okrog 25.
Tako razdeljena mreža pa bi 
lahko bila tudi osnova za 
nadaljnjo regionalizacijo. 
Področni center bo družba z 
omejeno odgovornostjo, nje
gove ustanoviteljice pa naj bi 
bile izključno občine, prav 
tako naj bi se ves dobiček 
reinvestiral v dejavnost centra.

(Op. ured.)

KOMENTAR

K DELOVANJU 
OBČINSKEGA 

SVETA
Novoizvoljeni ribniški občinski 
svet je svoje delo na prvih treh 
sejah pričel uspešno, saj se je 
konstituiral in imenoval prak
tično vsa nujno potrebna delovna 
telesa sveta, nadzorni odbor in 
obravnaval in sprejel osnutek 
proračuna za letošnje leto. 
Dvakrat pa seje zapletlo pri spre
jemanju statuta občine, ki je 
najvišji pravni akt občine in 
dejansko določa vsa temeljna 
razmerja in delovanje občine in 
njenih delov. Zaradi sprememb 
zakona o lokalni samoupravi in z 
nastankom nove občine Sodra
žica so spremembe statuta nujne 
in potrebne. Predlog novega 
statuta, ki ga je predlagal župan 
z občinsko upravo, pa ureja 
nekatera dosedanja razmerja 
drugače.

PROTI UKINJANJU 
KRAJEVNIH SKUPNOSTI

Svetniki iz vrst krščanskih 
demokratov in ljudske stranke

smo proti slabitvi ali dejanske
mu začetku ukinjanja kra
jevnih skupnosti v občini. Ne 
sme se jim odvzeti status 
pravne osebe javnega prava, 
ker se s tem ukine samostojni 
žiro račun, sredstva v občin
skem proračunu pa za potrebe 
posameznih skupnosti niso 
jasno opredeljena.
V primeru, da bi bili županovi 
predlogi sprejeti, bi to pomeni
lo, da se ljudem izven občin
ske uprave odvzame vse dose
danje že tako skromne in ome
jene pristojnosti.

Tak sklep bi oslabil osnovni 
smisel lokalne samouprave in 
centraliziral odločanje ter 
manj upošteval krajevne in 
vaške potrebe, ki so ljudem 
najbližje. Spreminjanje stanja 
v ničemer ni utemeljeno, ker 
seje delovanje KS izven mesta 
Ribnice, v vaških okoljih 
izkazalo za več kot upravičeno 
tudi pri konkretnih izboljša
vah. V bivanju, kulturnih in 
družabnih dogajanjih na cenej
ši, prostovoljni način. Nove 
zakonske določbe v bistvu 
dajejo večjo širino in 
raznovrstne možne oblike 
delovanja občin. Občinskim 
svetom prepuščajo v presojo 
in sprejem ustrezne lokalno 
potrebne oblike v statutih in 
drugih odlokih.

NE SAMO DVIGOVANJE 
ROK, TUDI DALJŠI 

RAZMISLEK JE 
POTREBEN

Sprejemanje statuta, poslovni
ka o pravilih dela sveta in letni 
proračun so najpomembnejše 
odločitve, ki jih bo občinski 
svet letos sprejemal. Prav je, da 
jih sprejme preudarno in 
upošteva vse pomisleke ter

izkušnje zadnjih štirih let. 
Občina ne more biti sama sebi 
namen in delovati skoraj 
izključno kot rezultat predlo
gov župana in občinske uprave.

Tudi zaradi ljudi in različnih 
interesov je potrebna kakšna 
seja več, daljši razmislek od 
morda zgolj pričakovanega 
dvigovanja rok, in demokra
tično sprejemanje stališč in 
predlogov. Tudi takšnih, ki so 
izven kroga predstav in želja 
občinske uprave. Žal občinski 
svet o dodatnih predlogih k

organizaciji in delovanju 
občinskih organov ter o pravil
ih igre ni mogel odločati, saj 
je župan svoj predlog statuta 
in poslovnika že med samo 
razpravo umaknil.

Upam, da bo to razmišljanje 
pripomoglo k drugačnemu, bolj 
pristnemu pojmovanju in razu
mevanju poslanstva občine, 
izvoljenih svetnikov, odnosov 
med občani in zaupanju, da so 
ljudje sposobni rešili marsi
katero konkretno vprašanje iz 
svoje bližine samostojno, hitreje 
in bolj preprosto. Jasna morata 
biti le organizacija in dana vsaj 
manjša finančna podpora.

Glavno vodilo občinskih or
ganov morajo biti potrebe kra
janov, pri tem pa morajo 
upoštevati zakonske možnosti 
in demokratična pravila igre. 
Demokratična pot ni najlažja 
in najkrajša, zato pa zagotavlja 
večje zaupanje, nadzor in sta
bilnost.

Benjamin Henigman 
občinski svetnik

S. ŠTEVILKA 
REŠETA 

BO IZŠLA 21. 
MAJA

GRADIVO ZA OBJAVO ZBIRAMO 00 
7. MAJA V UREDNIŠTVU REŠETA, 
ODDELEK ZA DRUŽBENE 
DEJAVNOSTI, OBČINA, GORENJSKA 
CESTA 3.
Gradivo oddajajte v navedenem 
roku.

JE ŠLO RES ZA SPOR?
Morda je vsebinsko pomembna razprava glede pristojnosti in medsebojnih 
odnosov med organi občine in statusom krajevnih skupnosti pustila občutek 
spora med svetniki in županom. Pomembno je predvsem, da se na začetku man
data temeljno določijo medsebojne pravice in obveznosti, kijih more in mora 
določiti le občinski svet in bodo veljale za vse nadaljne delo in uspešno zadovol
jevale potrebe večine občanov. OS je namreč najvišji občinski organ odločanja, 
njegove odločitve pa zavezujejo župana, ki je izvršilni organ ter predstavlja in 
zastopa občino.
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PEREČA PROBLEMATIKA

Življenje je čisto drugačno, če živiš 150 metrov od romskega tabora, ali če si v njem brez pitne vode!

PO II LETIH JE OBOJIM PREKIPELO, 
SOSEDOM IN ROMOM

Če ne bo salomonske rešitve občine, bodo šli Romi taborit pred občino, sosedje pa na pomoč k državi

Saj bi človek še nekako razglabljal o možno
stih, ki bi zadovoljile vpletene, a kaj, ko se 
prvoaprilskega dne sprehodiš med obojimi in 
oko vidi ter uho sliši več kot na uradnem 
pogovoru kakšno izrečeno besedo o reševanju 
romske problematike. Resnica? Vsi sogovor
niki iz Goriče vasi in ostali sosedje so me 
prosili, da bi ostali neimenovani, ker se bojijo, 
da bo kakšen Rom uresničil svojo grožnjo: "Te 
bom pa z nožem!"

Najbližji sosed se po svojem dvorišču ven
omer preganja s 15 potepuškimi psi, a ko 
sem Branka, vodjo tabora, povprašala, 
zakaj jih ne nadzira, je rekel: "Saj sta samo 
dva moja, za ostalih 30 pa ne vem, čigavi so. 
To je hud problem, vem to, gospa."
In je načel drugo plat. Romi nimajo pitne 
vode. Nesprejemljiv in ciganski način živl
jenja ter ponesrečena socializacija Romov 
gor ali dol. So ljudje, tu so 20 let in so "ta 
domači", z našimi otroki hodijo v šolo in 
nas nadlegujejo po trgu in domovih. 
Predvsem pa se množijo. Pred 11 leti so na 
Nemško brezje prišli z dvema šotoroma, 
kasneje so jim dali kontejnerje, nakar so si 
začeli graditi barake, kjer menda gostujejo 
podgane. Širitev pa ne pozna meja, še naj
manj medsosedskih in lastniških. "Vzeli so 
si dodatna dva metra na vsako stran, ker 
imajo občutek, da si ozemlje že lahko lastijo, 
saj jih nihče ne preganja," sta povedala prva 
sogovornika. Svoj železni odpadni materi
al odlagajo, kamor pač pride, in 50 tamka
jšnjih zemljiških lastnikov resno negoduje, 
ker ne more obdelovati svojih polj. Ko 
pride kmetijska inšpekcija, ravno njim 
zagrozi, da naj pazijo, zakaj kazen bo viso
ka.

Branko, pa zakaj ne poberete teh stvari 
s polj, a ne vidite, kakšne težave 
povzročate?
"Ja, gospa, vemo, da so to hude težave. A 
kako naj jaz krotim vse te male otroke, ki 
navlako raznašajo sem ter tja?"
Pred 14 dnevi se je v taboru znašla nova 
prikolica in čeprav Branko pravi, da ni 
novih prebivalcev, le obiski, najbližji 
sosedje trdijo drugače. Nihče ne ve, koliko 
Romov prebiva v občini, številke se vrtijo 
okrog 100. Nadzora ni, ker so vse pristojne 
institucije zamešale pravila, ki jih znajo 
drugače dobro uveljavljati pri vseh ostalih 
občanih in državljanih. Bivajo tudi takšni.

ki nimajo stalnega prebivališča, kar je 
potrdila tudi Cvetka Hudorovič, ki ima 
stalno prebivališče v Črnomlju, "a je tu 
lepše." Branko Hudorovič, predsednik 
Društva ribniških Romov upravičeno 
tarna, ker 45 njegovih sostanovalcev nima 
niti pitne vode, a dobiti je ne more, ker je 
lokacija črna in državnega blagoslova ne 
bo, ker so nad njo trije električni vodi. 
Zahteva vodo ali lokacijo. A če bo dobil 
vodo, se nikoli ne bo izselil iz Goriče vasi, 
trdi. In če bo sporna zadeva še naprej sta
tus quo, obljublja, da bo preluknjal bližnjo 
vodovodno cev in si priskrbel življenjsko 
nujo.
Po trditvah sosedov je postalo nevzdržno 
šele pred dvema ali tremi leti, ko je tu 
nastalo pravo naselje.
Vse pa je zakuhala, pravijo poznavalci, 
stara občinska garnitura z načelnikom 
Antonom Šobarjem, ker je pred 11 leti 
namestila prve Rome v Goričo vas, 
zaprepadene sosede pa pomirila z edinim 
sprejemljivim izgovorom: Samo začasno. 
Bila je kratkovidna in puhloglava rešitev, 
čeprav bi razvpito romsko razmnoževanje

vsakdo lahko predvidel. Tako pa dandanes 
širino problema lahko zajamemo le z 
izkušnjo sobivajočih, ki si pri belem dnevu 
ne upajo več pustiti odklenjenih vrat. 
Romi postajajo agresivni in vsakomur, ki 
se jim namršči, zagrozijo '."Kaj boš, mi 
imamo orožje!"
Male kraje perila, krompirja in koruze 
sosedov niti toliko ne motijo, pa še njihove 
pritožbe so kot bob ob steno, ker ob tem 
problemu vsakdo dvigne roke in se vanj ne 
spušča. Tako so še sosedje izgubili voljo, 
da bi se kregali z Romi, za katere noben 
zakon ne velja.
Na romsko šikaniranje domačinov in 
skrivno norenje avtomobilov po zasebnih 
zemljiščih do črpalke ne reagira niti polici
ja, so mi zagotavljali sosedi. "Pa kaj naj jim 
naredimo?' se sprašujejo policisti, ki jim je 
zakon odvzel vrsto ostrejših pooblastil. 
Branko pravi, da ima z njimi itak dobre 
odnose, da jih policija ne nadzoruje in da 
pride le po informacije. To potrjujejo tudi 
pričevanja sosedov, da so policijo nazadnje 
videli tamkaj pred tremi tedni in da se le-ta 
vedno odpelje že po 5 ali 10 minutah.

STANJE JE NEVZDRŽNO!
Kadarkoli se je na mizi občinskih svetnikov znašel poskus ustrezne namestitve Romov, se 
je ob njem vedno pravočasno znašla peticija tistih, ki naj bi jim bilo usojeno živeti z njimi. 
Vse možne lokacije so “padle” zaradi ostrih protestov. Marsikdo je menil tako, kot sedaj 
pravi eden najbližjih sosedov tabora na Nemškem brezju:
"Naj mi občina poišče drugo lokacijo in se bom preselil. Tako ne morem več ne živeti ne 
delati. Pripravljen sem tudi odkupiti zemljo, kjer so sedaj Romi, vendar jih mora občina prej 
izseliti. Stanje je nevzdržno."
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PEREČA PROBLEMATIKA
Podobno situacijo lahko ugledamo tudi v gočem identična, čeprav sta po Brankovih 
Lepovčah, ker sta si ribniška tabora v mno- trditvah že skoraj 40 let razdvojena.

BRANKO, A VIDITE KAKŠNO REŠITEV?
"Oficirski dom ob robu ograje v kasarni bi bil najprimernejši in bi vanj zlahka naselili pet 
družin."
(*Op.: Dom je v lasti Ministrstva za obrambo, prav tako noben objekt v kasarni ni 
občinski. Začeli pa so se pogovori o najemu določenih stavb (bivši zbirni center)) 
"Občina bi lahko odkupila tudi zemljišče za KVM v Lepovčah, kjer je že napeljana infra
struktura.
A če bomo tukaj dobili pitno vodo, bomo ostali v Goriči vasi in si bom zrihtal bajto. Imel 
bom svoje sobe, kopalnico in stranišče."
Ja, kaj pa drugi?
"Če bom jaz začel, bodo tudi drugi gradili."

"Saj ne rečem, da smo tu gospodje, imamo 
težave, a tu in tamkaj je kot noč in dan. Mi 
bolj skrbimo za red."
Bližnji stanovalci lepovških Romov obupu
jejo nad njihovo krajo vode, vsiljivostjo, 
prosjačenjem ter grobostjo. Morda bo res 
večji mir zdaj, ko sta se odselili M. in S., a 
Branko ju je prej dve leti prepričeval, 
nakar sta se zopet vrnili iz Kočevja. Pred 
več kot tremi tedni sta odšli in zdaj naj bi 
nastopilo veliko olajšanje, upajo Branko in 
vsi sosedje.
Slednji se jih hočejo na vsak način rešiti, 
ker lokacija za Rome ni primerna. Eden 
izmed nekdanjih članov krajevne skupnos
ti je dejal, daje 10 let sprožal isto vprašan
je, a je bilo sestanka vsakič takoj konec. 
Najbolj pa ga moti dejstvo, da občina ne 
ukrepa. "Naj jih da sredi Ribnice, da se 
Romi naučijo kulturnih navad in jim zago
tovi higienski minimum."
Ob vseh predlaganih lokacijah je nastal 
razumljiv vik in krik, ker je bila pretveza, 
s katero so pred 11 leti ugnali okoliške pre
bivalce taborov, dober nauk. A tudi sose
dom in Romom ne zadošča več, da 
vsakokrat vsi Ribničani le obupano 
skomignemo z rameni, ko je treba povedati 
vsaj eno sprejemljivo rešitev. Ne, po več 
kot 4000 dnevih takšnega duhomornega 
bivanja.

Alenka Pahulje

Kakšen je odgovor občine?
Župan: "Zahteva lastnikov zemljišč in 
bližnjih stanovalcev ni uresničljiva, kajti 
namera občine, da se Romi preselijo na eno 
lokacijo, je pred 2 letoma padla v vodo ravno 
zaradi nesoglasij med Romi in ostrih 
protestov domačinov. Nikjer ne moremo 
dobiti druge lokacije, ker je odpor prebival
cev do novega romskega naselja približno 
tak kot na obstoječih lokacijah. Zadevo je 
skoraj nemogoče rešiti."

Vendar jo morate nujno v soglasju s pre
bivalci?
"Seveda, prav tako pa tudi z Romi kot 
občani."

Precej krajanov pravi, da jih najbolj moti 
to, ker občina ne reagira na problem. Že 
poprej, pred leti ne, saj je bilo sestanka 
takoj konec, ko se je primer Romi samo 
omenil.
"Ni res. Občina je pripravila projekt, a je bil 
sporen za prebivalce, h katerim bi Rome 
priselili. V vsem tem času nam ni uspelo 
doseči niti minimalnega soglasja za nobeno 
lokacijo. Prav tako dlje od preselitve družine 
Bajt iz stanovanja na Knafljevem trgu na 
lokacijo bivše veterinarske postaje ni prišlo.

Kasnejši poskus, da bi se vsaj zemljišče v 
Lepovčah komunalno uredilo, je nalete! na 
odpor krajanov, pa tudi Romi se zaradi 
slabih medsebojnih odnosov niso želeli pre
seliti. Še sedaj hočejo, da tabora ostaneta 
ločena."

A je možno pričakovati pomoč države, 
ker tako zelo zastopa integracijo Romov v 
bivalno okolje?
"Obrnili smo se na Urad za narodnosti in 
manjšine, a ta nima nobenih finančnih sred
stev, ima le vlogo posredovalca. Kar zadeva 
samo pomoč Romom, imamo odobrena 4 
javna dela za romske otroke, a država ni 
pripravljena sofinancirati niti prostora. 
...Težko je, ker nikomur ne ustreza nova 
lokacija, težava pa je v tem, ker bi jih bilo 
treba tudi komunalno opremiti. Rešitev težav 
namreč ni možna, če družba Romom ne 
ponudi in ne omogoči ničesar drugega kot 
smetišče oziroma obstoječe, nevzdržno stan
je."

Vsi vemo, da stanje meji na brezupno. 
Ampak, dokler nisi v taboru ali pa med 
sosedi, se ne zaveš globine problema... 
Najhuje pa je to, ker v upanju na odrešenje 
živijo že 11 let, ko je bilo obojim

obljubljeno: "Le začasno!"
"Vem. Pomemben korak k urejanju razmer 
teh dveh ali pa nove lokacije bi bila že komu
nalna ureditev z zdravo pitno vodo in sani
tarijami ter z rednejšim nadzorom pristojnih 
služb. Če se ne omogoči izboljšanje komu
nalnega standarda, je nemogoče pričakovati 
kakršnokoli spremembo, kvečjemu še 
nadaljnje slabšanje in porast problemov. 
Zagotovo pa je ključni problem za občane in 
Rome ustrezna in sprejemljiva lokacija, a 
občina je nima. Alternativne lokacije ni."

Da se ne bi več vrteli v začaranem 
krogu, si pomagajmo sami.

PREDLAGAJMO LOKACIJO!

Bodimo konstruktivni in razmi
šljajmo o možnih rešitvah: kam in 
kako namestiti Rome in s tem 
zaustaviti vse večja nesoglasja in 
težave.
0 pobudah ne razpravljajte doma, 
ampak jih posredujte tudi na ured
ništvo Rešeta!
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GOSPODARSTVO

37. seja Odbora DZ RS za gospodarstvo

V LESNO INDUSTRIJO SE SPLAČA VLAGATI
A najprej je treba spremeniti čuden sistem, ki ji sedaj onemogoča konkurenčnost

Ena izmed prvih nalog bi gotovo morala biti 
ta, da država lesno proizvodnjo razbremeni 
prevelikih dajatev, ne pa ji naložiti tako veli
kih davkov, kot ima Zahodna Evropa v tej 
dejavnosti dobička, je opozoril sekretar 
Združenja lesarstva pri GZS Jože Korbar. Zato 
podjetja ne morejo vlagati sredstev v razvoj, 
ker se "komajda lahko držijo nad vodo".
To, da sta na seji, ki je bila 9. aprila, 
država in njen glasnogovornik, sekretar za 
industrijo Boris Šuštar, lesnopredelovalno 
industrijo opredelila kot perspektivno in 
tisto, ki ima najbolj izoblikovane izvozne 
programe trženja, je razveselilo večino 
prisotnih direktorjev. Takšen preobrat v 
dosedanji miselnosti naj bi po mnenju 
Petra Tomšiča z Javorja - Koncern Pivka, 
pomenila vsaj korak bližje k normalnemu 
konkurenčnemu sistemu, kjer bi lahko 
podjetja sama uravnavala svojo gospo
darsko rast in pri tem ne bi več potrebo
vala državne pomoči.
Konkretnih in takojšnjih rezultatov takšna 
srečanja ne prinesejo, pomembno pa je, 
da se o težavnih pogojih, ki jih država 
nalaga dejavnosti, v kateri se jih je 
obdržalo le še 20 od prejšnjih 38. 000 
zaposlenih, vsaj glasno govori. Toliko 
bolje, da v Ribnici, kjer gospodarstvo sloni 
na Inlesu, meni poslanec Benjamin 
Henigman, ki je pobudnik, da se le - to

Peter Tomšič, predstavnik največjega lesnega podjetja JAVOR in 
Združenja lesarstva pri GZS 
organizira pri nas.
Vsaj kar se odziva tiče, je bilo srečanje 
Odbora DZ Republike Slovenije za gospo
darstvo z direktorji lesnopredelovalnih 
družb in podjetij ter župani okoliških 
občin uspešno, saj se ga je udeležilo kar 
80 odstotkov vseh povabljenih. Kljub 
temu, da so se določeni prisotni kar eno 
leto izogibali Ribnici (eden izmed vzrokov

Jože Korbar, sekretar

naj bi bila tudi vodilna vloga Inlesa v lesni 
branži), in je bila seja, kot je dejal predsed
nik odbora Jože Zagožen, dvakrat odpove
dana zaradi "objektivnih razlogov".

V občini se z gospodarstvom preživlja 200 
družb, 160 izmed ostalih davčnih zavezancev 
pa si vsakodnevni kruh služi z domačo obrtjo, 
je statistične podatke udeležencem pred
stavil župan.
V enem letu je našemu gospodarstvu uspelo 
pridelati polmilijardno izgubo, ključni nosilec 
stebra ribniške družbe pa je Inles, ki ustvari 
42 % vseh prihodkov, 47 % izvoza, 81 % 
celotne občinske izgube in, življenjsko 
pomembno!, nudi zaposlitev skoraj polovici 
naših občanov. A plače v domačih gospo
darskih družbah po županovih besedah 
dosegajo le nekaj več od 81% slovenskega 
poprečja. Upanje za nas ostaja, pravi župan, 
ker ga vidi v 25 - odstotnem letnem večanju 
rasti podjetništva.

Andrej Mate, direktor Inlesa, je poslance edini opozoril, da je ena izmed ključnih zadev tudi 
sprememba delovno pravne zakonodaje in zagotoviti bi morali večjo fleksibilnost tako deloda
jalcev kot delojemalcev. Sedaj pa podjetja nosijo zelo veliko socialno breme, čeprav bi se moralo 
gospodarstvo obnašati ekonomsko. Mate je menil, da je zaposlitev novega delovnega človeka 
dražja kot pa investiranje v tehnologijo, zato je poslancem predlagal, da na j z uvedbo davka na 
dodano vrednost, ki bo poveča! državni proračun, ukinejo davek na plače.

Med predlogi, ki jih je za reševanje težav v 
branži večidel posredoval dr. Korbar, je 
tudi takojšnja odprava davka na prvi 
promet z lesom, ker tega po njegovem ne 
izvaja nihče na svetu, gre pa izključno za 
polnjenje državne mošnje. Sprostiti je 
treba trg kapitala in dopustiti pritok 
svežega, zmanjšati davčne neenakosti in s 
tem odpraviti nelojalno konkurenco ter 
zmanjšati neskladje med gibanjem tečaja 
tolarja in rastjo inflacije.

A. Pahulje
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EKOLOGIJA

INLES d.d. ureja tovarno...
Poleg celovitega preoblikovanja poslovanja družbe se INLES 
letos loteva urejanja še dveh v preteklosti nerešenih problemov, 
to je ureditvi dejavnosti na eni zaključeni lokaciji in ureditvi 
odstranjevanja ekološko problematičnih industrijskih odpadkov.
V mesecu marcu se je preselila celotna dejavnost iz Prigorice na 
lokacijo v Ribnici. To je bil poslovno pomemben in organizacij
sko zahteven projekt, ki je bil izvršen izven glavne prodajne 
sezone in brez večjih motenj, ki bi vplivale na tekoča naročila.
V aprilu pa se bo začelo urejati celotni tovarniški prostor, to so 
površine in infrastruktura na lokaciji v Ribnici. Urejanje bo tra
jalo približno pol leta. Cilj INLES d.d. je, da še letos postane 
vzorno urejena tovarna.

...in odstranjuje industrijske odpadke

Občani že leta opazujejo sode, ki se kopičijo na INLES-ovih 
dvoriščih. Marsikomu seje že utrnilo vprašanje, katere »snovi« so 
v njih in kaj bodo z njimi počeli.
V sodih so industrijski odpadki, ki nastajajo pri premazovanju, 
površinski zaščiti lesenih oken, in so dediščina preteklosti.

V samem središču Ribnice pisano morje kemičnih odpadkov! 
400.000 kg = 400 ion !!!
INLES že vrsto let uporablja za površinsko zaščito lesenih oken 
vodotopne akrilatne premaze.
Takšni premazi veljajo v svetu kot »okolju prijazni«, saj ne 
povzročajo škodljivih posledic pri samem industrijskem prema

zovanju in tudi ne pri uporabi tako obdelanih oken.
V sodih so torej ostanki vodotopnih premazov, nastalih pri 
čiščenju lakirnih kabin, brizgalnih aparatov in embalažnih posod 
premazov in so pomešani z vodo. Praviloma se »suha snov« 
takšnih odpadkov sežiga, vendar se mora predhodno iz njih 
odstraniti voda. Ker INLES do sedaj ni imel ustrezne čistilne 
naprave za odstranjevanje vode, se je v desetletju nabralo kar za 
ca 400.000 kg takšnih odpadkov.
Za rešitev tega problema se je na Nizozemskem nabavila poseb
na čistilna naprava. Iz odpadkov bo ločevala neoporečno vodo, ki 
je po izjavi dobavitelja naprave primerna za izpust v meteorno 
kanalizacijo. Po zagonu naprave bo oceno o neoporečnosti 
odpadne vode podala slovenska pooblaščena institucija, Zavod 
za zdravstveno varstvo, ki bo analiziral vzorce te vode. 
Kapaciteta nabavljene čistilne naprave je okrog 45 kg / h, kar 
pomeni, da bo za prečiščevanje uskladiščenih odpadkov potreb
nih kar ca 9000 ur oz. dve leti delovanja v dveh izmenah. 
Preostanek oz. koncentrat odpadkov se bo nato predal v sežig 
ustrezni pooblaščeni družbi za sežiganje takšnih odpadkov. Ker 
bo torej INLES sam izvedel čiščenje odpadkov, to je ločeval iz 
njih vodo, se ocenjuje, da bo tako prihranil ca 200 do 250.000,- 
DEM, sicer bi moral za prečiščenje odpadkov plačati special
iziranemu podjetju.
Pomembnejše od prihranka pa je, da sta v družbi nastopila 
prepričanje in odločenost, da se mora tudi za odpadke, ki so 
dediščina preteklosti, poskrbeti strokovno.
Po končani investiciji tehnološke posodobitve tovarne, ki bo 
znašala ca 4,5 MIO DEM in bo končana v aprilu, se bo spreme
nil tudi tehnološki postopek površinske zaščite lesenih 
proizvodov, tako da bo za 25 % manj odpadkov premaznih sred
stev. Ti se bodo tekoče prečiščevali in ne bodo obremenjevali 
okolja.
V okviru urejanja tovarne se bo uredil tudi problem osebnega in 
tehničnega varovanja podjetja in izboljšalo varstvo pred 
požarom.
INLES d.d. je v mesecu macu tudi zavaroval celotno premoženje, 
zlasti za požarno nevarnost in tudi pred vsemi naravnimi nes
rečami, tudi za primer vlomov in strojelomov. Posebej je 
zavarovana tudi odgovornost družbe in urejeno kolektivno nez
godno zavarovanje.
Našteti ukrepi lahko povedo, da postaja INLES d.d. »okolju pri
jazno« podjetje.

Predsednik uprave: 
mag. Andrej Mate

RAZLITJE NEVARNIH SNOVI PRIJAVITE TAK0I!
Pred tednom dni je ponovno prišlo do onesnaženja naše doline, 
čeprav v manjši meri. Na 150 kubikov žagovine na Ugarju je za 
zdaj še neznani storilec zlil mešanico naftnih derivatov, bencina 
in olja. Očividec je že v soboto, 10. aprila, opazil vozilo z 
novomeško registracijo, ki je na zemljišču poleg objektov nek
danje pletilnice odložilo žagovino. Odpadno olje naj bi po 
besedah komandirja PP, Mirka Ješelnika, nekdo pripeljal kasne
je.
Inšpektor za okolje in prostor Darij Klun je dejal, da ne gre za 
večje količine in da je številka 400 1 za zdaj le ugibanje. 
Hidrotehnik je zemljišče zavaroval ter začel s sanacijo, pri čemer 
naj bi odkopal 2 kv. m. onesnažene zemlje, žagovino pa so še isti 
dan, ko so onesnaženje odkrili (15. aprila) odpeljali v Inlesovo 
kotlovnico na sežig.
Inšpektor je pri tem ponovno opozoril, da je vsak občan dolžan

takoj javiti razlitje. Ni mu jasno, kako so lahko pristojni organi, 
ki so si kar nekaj časa ogledovali onesnaženi teren, njega obvestili 
šele po tednu dni.

Če potrebuješ 
nujno medicinsko 
pomoč, pomoč gasilcev 
ali pomoč drugih reše
valnih služb, 
ali če opaziš naravno 
ali drugo nesrečo, 
nemudoma pokliči 
Center za obveščanje 
112.
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SKUPNOSTI

KRAJEVNE SKUPNOSTI 
OSTAJAJO LE "FILTER" 

MED OBČANI IN OBČINO
Ne glede na to, da so na Krajevno skupnost 
Ribnica pravočasno prispele le 3 vloge vaških 
odborov, bodo nasipni material za ceste 
dobili tudi ostali. Navsezad-nje je to trenutno 
edino poslanstvo skupnosti, ker so v letošnji 
osnutek proračuna prvič dane pod postavko 
Javne in poljske poti. Dokler usoda KS ne bo 
določena, ker naj bi po novem predlogu izgu
bile status pravne osebe s svojim žiro 
računom, bodo financirale le nujne stvari, 
kamor vedno sodi tudi ureditev cest.

Občina je skupnostim letos namenila 13,8 
mio SIT, ribniška pa ima na razpolago 3,4 
milijona tolarjev, kar, kot vedno, ne 
zadošča za potrebe in želje vseh krajanov.

stare prošnje je ostal le papir: cesta ni 
asfaltirana in vzdrževanje ni urejeno. 
Smetišče ni pomaknjeno globlje v gozd in 
ni ustrezno opremljeno. Kontejnerji so 
premajhni in zato takoj polni. Ker je 
odvoz smeti po njihovem nereden, 
stanovalci mečejo odpadke v bližnjo 
dolinico, preostalo pa živali raznesejo po 
dvoriščih.
Sodelovanje med KS Ribnica in Nova 
Gorica, ki od oktobrskega podpisa Listine 
o prijateljstvu ni zaživelo tako, kot je bilo 
mišljeno (ne le v besedah, temveč v dejan
jih!), je poskušala vzpostaviti večja ribniš
ka delegacija, ki se je 17. aprila z dvema 
avtobusoma odpravila v Novo Gorico. 
Navezali naj bi osnovne stike in začeli 
konkretno sodelovati vsaj na kulturnem 
področju. O srečanju skupnosti bomo 
pisali prihodnjič.

tudi v sušnih obdobjih in oskrba z vodo bi 
bila nemotena.
Za občasno pomanjkanje vode so bile 
krive tudi okvare cevovodov. Poškodbe 
asfalta zaradi popravil pa bomo čimprej 
sanirali, zagotavlja direktor Gašparac.

ULICA TALCEV ŠT. 14 JE 
ULICA BREZ PRAVIC

Tako določa geodetski načrt izpred dveh 
let, saj trasa ni vrisana, čeprav poljska pot 
obstaja že od 1. ‘74, ko jo je nasula in utrdi
la jugoslovanska vojska. Pot se v času 
sejma in pustnega karnevala ter ob ostalih 
večjih prireditvah razvije v pravo promet
nico, ker je dobra obvoznica. Preko letajo 
sicer množično uporabljajo Romi z nereg
istriranimi avtomobili, predvsem pa je to 
edina pot, ki vodi do Ulice talcev št. 14, 
kjer prebiva Anton Joras in kmetuje na 
eni največjih kmetij z našega področja. 
Ker pot, ki ni vrisana niti do romskega 
tabora, za vzdrževalca ne obstaja, Joras 
sam ureja nasipni material po cesti, 
čeprav je to jalovo delo, ker ga ne more 
utrditi.
Še njegovo veliko poslopje in hiša nista 
vrisana na karto, ker se ves svet neha pri 
farmi prašičev, le nekaj metrov stran.
To je tudi krivo, da ga bo letošnja celotna 
rekonstrukcija Ulice talcev obšla, kljub 
temu, da nosi njeno ime. Obnavljalo se bo 
le 400 metrov, to je do konca kasarniške 
ograje. Ne samo zato, ker po županovem 
mnenju proračun ne omogoča več denar
ja, temveč tudi zato, ker je treba določiti 
novo traso ceste, sedanja namreč sploh ni 
označena na karti. Postopek stane precej 
denarja, predvsem pa pomeni dragoceno 
izgubo časa, ki bi ga lahko porabili že za 
letošnje urejanje celotne ceste. Obvoza ne 
bo, ker bo rekonstrukcija potekala ob 
tekočem prometu in po posameznih 
odsekih. Daljša, 1 - ali 2 - urna zapora naj 
bi bila le ob asfaltiranju ceste. Je pa 
možen, kot je dejal eden izmed krajanov, 
saj bi občina lahko sorazmeroma hitro 
uredila krajši odsek že obstoječe poljske 
poti, ki poteka od čistilne naprave do 
Ulice talcev (blizu kasarniške ograje). 
Dobro urejena cesta bi po njegovem lahko 
služila tudi kot obvoz za enosmerni 
tovorni in dvosmerni osebni promet, ki bi 
se s križišča pri kavabaru Riba preusmeril 
na to ulico in bi tako promet obšel ribniš
ki trg.

A. Pahulje

Na svoji 2. redni seji, ki jo je 9 članov 
sveta ribniške KS imelo 30. marca, so za 
tajnika imenovali Ludvika Rusa, medtem 
ko sta bila predsednik Jože Levstek in 
podpredsednik Franc Petek izvoljena že 
prej.

POZABLJENI?
Poleg peticije proti malomarni obnovi 
Gorenjske ceste (o čemer podrobno piše
mo na prejšnjih straneh), so se člani sez
nanili tudi s protestom VO Breg, ker 
občina ni uredila smetišča za železniško 
progo, ki ga sedaj vzdržujejo sosedi in 
stanovalci okrog 25 hiš.
Zemlja je občinska, makadamske poti pa 
ne popravlja nihče, so se že 1. 1995 
pritoževali stanovalci, ki sedaj zahtevajo, 
da se cesta asfaltira. Breg so rešili, njih 
pozabili, zato so v znamenje protesta 
pripravljeni zapreti tudi cesto. Od 4 let

■e»

GRČARICE IMAJO 
ONESNAŽENO PITNO 

VODO
V prehrambene namene je potreb

no vodo stalno prekuhavati

Voda ne ustreza zdravstvenim pogojem, 
ker so med številnimi mikroorganizmi v 
njej tudi fekalnega izvora, trdi Antun 
Gašparac, direktor Hydrovoda Kočevje- 
Ribnica.Zato bi bilo treba naravno zajetje 
"Izvir Grčarice" v manjši globeli v 
Grčaricah opustiti. Po ocenah strokovn
jakov bi 175 prebivalcev s pitno vodo 
oskrbeli tako, da bi napeljavo priključili na 
glavni vodovodni sistem ali pa zajeli 
podzemno vodo v Grčarskih Ravnah. 
Tako bi zagotovili zadostno količino vode
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ODPRTO
POSOJILA 

ZA POČITNICE

DOLENJSKA

BANKA

Banka, kjer ne boste ostali pred zaprtimi vrati!



AVTO SERVIS 
UGODNI KREDITI T+5% 

LEASING

* nega obraza in dekolteja
* epilacija - trajno odstranjevanje 

dlak
* depilacija
* solarij
* pedikura
* make up - ličenje za vse 

priložnosti
* nega telesa • fango, hidro, algo 

terapija

kozmetični studio
Nina Tanko Bojc «.p.

Hrovača 59o, 1310 Ribnica 
tal.: 061/861-560

Del. ča$u pon, sre,, čet. 13”-20”, tor., pet., rob. 8”-15”

ÖQ

grecsti press 12

• hitro odstranjevanje maščobnih oblog na bokih, 
okoli pasu, na trebuhu in na stegnih ...

* rezultati vidni po prvem tretmanu, kar pomeni na 
celem telesu 20 cm manjši obseg

natančno - takoj - z dolgotrajnimi rezultati

n

puMej
d.o.o. RIBNICA

• Industrijska čistila in razmastila
• Visokotlačno pranje (300 barov, 

98°C) in zaščita škarp, fasad, tlakov I
• Nizkotlačno peskanje 

naravnega in umetnega kamna

PODJETJE zn TRGOUinO m 
STORITVE

Goriča uns IS, 1310 Ribnica 
tel./fax: (061) 862-272 

gsm: 041 642-713 
Pisarna: Rlerharjeva 9, Ribnica

Eišeenje kanalizacije od pre
mera 5 do 30 cm.

PR0NEK0
Vrvarska 3, 1310 Ribnica 
Tel./fax: 061/860-660 
GSM 041 712-070 
E-mail: proneko@siol.net

INTEL PENTIUM II 300MHz 128k/celeron
64Mb sdram/5,2Gb trdi disk/1,44 Mb disketnik, 

ATI 3D CHARGER 4Mb AGP, cd rom 32 x hitrost, 
zvočna kartica SB VIBRA 16, ohišje mini tower, 

miška + podloga, tipkovnica
MOŽNOST NAKUPA NA KREDIT! 

CENA NE VKLJUČUJE 5% TPD: 99.999,00 SIT

MENJALNICA

MIKE!
Kolodvorska 9a, Ribnica 
tel./fax: (061) 860-657

$ odkup in prodaja deviz 
$ non - stop 800 - 1800 
$ hitro opravljene storitve, brez vrst 
$ ugodni tečaji

NOVO: Borzno posredovanje
odkup in prodaja delnic in PID-ov
- ki kotirajo na Ljubljanski borzi (Lek, Mercator, Krka ...)
- ki niso na Ljubljanski borzi (Union, Laško ...)

$ DEM CHF ATS ITS

DOBI
UA1SE,. 

DELOVNI CAS:

1URSI KU OBRAČA!

F
ton, sre, čet: od 9 • 22 
* pet,söbjod9-24 

ned-'od 10-21 
•pon.: zaprto, isfll 

■ Teb 862-621

TRGOVINA:
• pon. - pete od7-193

sobj od7-13 
ned.: od 8-11

TeL 862-126



ZABAVNE STRANI
V preteklem mesecu sem prejel nekaj očitkov, zakaj mečem žaba- I 
vo in posel v isti koš oz. ju združujem na istih straneh.
Upam, da bo definicija teh strani čim bolj točna. To so zabavno i 
poslovne strani, ki temeljijo na razvedrilu in oglasih. Kar se tiče ! 
poslovnosti, torej ni kakšnih poglobljenih študij, statističnih | 
podatkov, gospodarskih ugibanj..., ki so že v splošni vsebini.
Tukaj gre predvsem za spoznavanje novih dejavnosti, promocijo ! 
le-teh in obstoječih gospodarskih aktivnosti.
Zato ste vabljeni vsi, da nam pošiljate svoje predloge, kaj bi radi 1 
na teh straneh prebirali, podjetniki, pokličite in dogovorili se I 
bomo za predstavitev vaše dejavnosti. Seveda bomo upoštevali ! 
ločnico med oglasnim in splošnim tekstom.
Na teh straneh vas želimo popeljati izven vsakdanjih skrbi, da se I 
kratkočasite z nagradnimi igrami, da pokukate v lokale, ki vam | 
jih posredujemo v oglasnem prostoru in si olajšate delo s storit- I 
vami naših podjetnikov.
Odziv na nagradno igro je ponovno večji, kot je bil v uvodnih ! 
mesecih letošnjega leta, razlog za osip v januarju, februarju pa so i 
verjetno bili tudi težja vprašanja in naloge. V tej številki smo ! 
ponovno prešli na besedne igre, ki pa ne bodo stalnice na teh ! 
straneh, vsakič vam bomo namreč pripravili nekaj novega.
Slikovna skrivanka iz prejšnje številke je bila dovolj jasna, tako da | 
je prispel v uredništvo kar zajeten kup pravilnih odgovorov.

Izžrebanci 3. številke pa so naslednji:

Pravilen odgovor:
Na fotografiji je sv. Jožef ali Ivan Prelesnik, posneta pa je bila v j 
Hrovači.

1. nagrado - večerjo za dve osebi, ki jo poklanja gostilna
URŠNJAK, prejme:
IRENA ANDOLJŠEK, Hrovača 61, 1310 RIBNICA.

2. nagrado - radijsko čestitko, ki jo poklanja radio UNIVOX,
prejme:
VIDA POGORELC, Lončarska 58, 1331 DOLENJA VAS. j

3. nagrado - 2 color filma, ki ju poklanja FOTO TONI Ribnica,
prejme:
VERA ADAMIČ, Črnec 4a, 1316 ORTNEK.

Nagrajencem čestitamo. Kupone za prevzem nagrad i 
boste prejeli po pošti.

AVALI UGLASI !

Oddam ali posodim belo, dolgo obhajilno obleko za deklico, 
prodam kuhinjsko pomivalno korito.
Ivana Lovšin, Ribnica. Tel.: 860 354.

Prodam avtomobil znamke ZASTAVA 101, letnik 1988, v 
voznem stanju, neregistriran, po delih ali cel.
Cena po dogovoru.
Tel.: 860 846 (po 16. uri)

Zabavne strani pripravil in uredil: Marko Modrej

K II POKI
KUPON ZA OBJAVO BREZPLAČNIH MALIH OGLASOV

Besedilo:__

Moj naslov:__________________________

Tel.:_________________________________

KUPON “NAGRADNA PREMETANKA”

Rešitev:________

Moj naslov:

Ime in priimek:

Ulica:________

Pošta:

KUPON “RIBNIŠKI PUŠELJC”

Osebnost:______________

Projekt oz. pomembno 
delo:__

Na kakšen način pripomore k razvoju doline?

Moj naslov:

Ime in priimek:_________________________________________

Ulica:_________________________________________________

Pošta:_________________________________________________

Tel.:___________________________________________________

V primeru, da ne želite sodelovati pri vseh igrah, 
izpolnite svoj kupon, ostale lahko pustite prazne.

Izpolnjeni list izrežite in ga v pismu pošljite na naslov: 
REŠETO, Gorenjska cesta 3, 1310 RIBNICA, najkasneje do 7. 
maja 1999.
Kupon za brezplačno objavo malih oglasov lahko izrežete in 
ga pošljete po faksu: 061 - 861 091.
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NAGRADNA PREMETANKA
Tokrat smo vam po nekaj ugotavljanjih pripravili besedno 
premetanko. Odgovoriti bo treba na 29 vprašanj oz dopolniti 
stavke, ki so med sabo pomešani. Ko pravilno odgovorite, začet
nice dobljenih (pravilnih besed) vnesite pod zaporedno številko. 
V pomoč smo vam odgovore že pripravili, treba jih bo izmed 
premetanih črk le pravilno oblikovati.

1. Vas ob železniški progi, vzhodno od Prigorice (CEVOPIL)
2. Priljubljena TV nanizanka, ki je naredila na Slovence močan 

vtis (DAMASERLE)
3. Povsod je je preveč. Tudi v nogometu in sedaj na Balkanu 

(OLIPITKA)
4. Pogost ribniški priimek (ŽAREMO)
5. Upokojeni TV voditelj Tomaž (KEČTER)
6. Druga beseda za čustva (EJMOCEI)
7. Hribovito območje nad Sodražico (MENALES)
8. Angleški kraj, odkoder prihaja skupina The Beatles 

(OVLERPOLI)
9. Primorski sadež, znan predvsem po olju (ILAVO)
10. Vas pri Pugledu v Slemenih (RATIVNJI)
11. Več vojaških letal skupaj (IJAISKADERL)
12. Priznani izdelovalec predmetov iz gline Jakob (SONAN)
13. Brez nje ne bi bilo ognja (ASKIR)
14. Zdrav sadež, ki uspeva tudi v naših krajih (KOBOLJA)

Torej, premetene so črke, številke, a nikar se ne ustrašite, na
pnite možgane, vzemite svinčnik in veselo na delo. Rešitev, ki jo 
boste dobili na označenih mestih (zanimiv turistični slogan), 
napišite na kupon na prednji strani in ga pošljite na uredništvo 
Rešeta do 7. maja 1999.

15. Človeški zarodek (RIOMEB)
16. Ime mesta med Gorenjo vasjo in Hrovačo (ICINBAR)
17. Slovenski pesnik Minatti (NTVA)
18. Afriški sadež, ki ga obožujejo opice (NABANA)
19. Vas med Goričo vasjo in Prigorico (KAVASŠNEM)
20. Trener ribniških rokometašev - 1. ekipe - Janez (LIC)
21. Slovenski pevec zabavne glasbe Andrej (REFIRŠ)
22. Ulica v vzhodnem delu Ribnice (VETRNAKFGLJ)
23. Grška boginja lepote (TARODIFA)
24. Vas nad Ribnico, kjer je smučišče (NEAD)
25. Kraj med Ribnico in Velikimi Laščami (NETROK)
26. Vas v Slemenih ob Marolčah (KITIVESL)
27. Znana novinarka s kulturnega področja - Ostrouška 

(NERAI)
28. Priljubljeno romarsko središče (VATAFIŠTNO)
29. Vas pod sv. Gregorjem (NOLDA)

1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 11 12 13 14 15 16 17 18 19 20 21 22 23 24 25 26 27 28 29

RIBNIŠKI PUŠELIC
Ribniški pušeljc dobiva nove okraske, nove ljudi, za katere menite, da 
si zaslužijo naslov priljubljene osebe, ki je, oz. daje Ribniški dolini 
pečat s svojim delom, trudom, skrbnostjo, da se na tem koščku 
Slovenije stvari razvijajo naprej, se trudi da bi ljudje živeli lepše, da bi 
naši kraji ne ostali ali postali pozabljeni.
Naj osvežim spomin iz prejšnje številke, kjer ste predlagali t.i. nomi
nacije za osebnost leta naslednjim Ribničanom: župan občine Ribnica 
Jože Tanko, Tone Matelič, dr. Alenka Nadler Žagar, pater Niko, dekan 
Maks Ipavec.
Ti so tudi že uvrščeni na listo za konec leta, ko bo potekalo glasovanje 
za 5 osebnosti v Ribniški dolini v letu 1999. Zgoraj omenjenim so se 
tokrat pridružili:

-mag. ŽELJKO VALČIČ
Utemeljitev: je zelo izobražen na vseh področjih (aktivno govori 
precej tujih jezikov, je velik športnik, ukvarja se s slikanjem, 
kiparjenjem).
Je velik strokovnjak v zobozdravstvu in skrbi za zobe večine 
Ribničanov in tudi nekaterih otrok. Vedno je pripravljen poma
gati.

- MEDARD PUCELJ
Vodstvo raznih športnih in drugih prireditev, promocija 
Ribničana po raznih delih sveta in domovine.
Je oseba, ki predstavlja Ribnico v pravem pomenu. Predstavlja 
pravega Ribničana, po postavi in govoru, izvirne so tudi njegove 
šale.

- prof. JANEZ DEBELJAK
Dela z ljubeznijo do Ribničanov in naše doline.

- CVETO MARINŠEK
Pustni karneval. Promocija Ribnice.

Predloge bomo zbirali do oktobra, zadnje tri mesece pa bo na 
vrsti glasovanje.
Vaše glasovnice skrbno zbiramo, saj bodo vse prišle v poštev pri 
žrebanju bogatih nagrad, prav tako ob koncu leta.
Kot smo omenili v prejšnji številki, dobrodošlo je, da glasujete za 
še ne imenovane osebnosti, da dobimo čim širši spekter imen, 
lahko pa še enkrat predlagate že omenjene osebe, toda z drugimi 
utemeljitvami.

Akcijo vodimo z radiom UNIV0X, na frekvenci 107,5 
Mhz, kjer smo z vami vsak četrti četrtek v mesecu ob 
18.20.
Tako bo do oktobra, novembra in decembra pa bodo 
termini bolj pogosti.
Ne zamudite, ne preslišite Ribniškega pušeljca v 
četrtek, 22. aprila ob 18.20 na radiu Univox!

16 Rešeto



OBČINA RIBNICA objavlja na podlagi 11. člena 
Pravilnika o finančnih intervencijah za ohranjanje in 
razvoj kmetijstva v Občini Ribnica naslednji

RAZPIS
ZA DODELITEV INTERVENCIJKIH 

SREDSTEV ZA POSPEŠEVANJE 
RAZVOJA KMETIJSTVA 

V OBČINI RIBNICA V LETU 1999

Višina razpisanih sredstev za vse namene, ki 
so opredeljeni v nadaljevanju, v točkah od I 
do IV, je 3,200.000 SIT. Sredstva so na 
razpolago do porabe oziroma do 31.12.1999.

L SOFINANCIRANJE IZGRADNJE IN 
UREDITVE PAŠNIKOV

1. Predmet razpisa so sredstva sofinanciran
ja, ki so namenjena izdelavi in ureditvi 
pašnikov.

2. Za nepovratna sredstva sofinanciranja 
lahko zaprosijo vsi, ki se ukvarjajo s kmeti
jsko dejavnostjo in imajo stalno prebivališče 
na področju občine Ribnica, kjer je tudi ure
ditveni pašnik.

3. Pogoji za sofinanciranje izgradnje 
pašnikov:
• minimalna površina za razširitev obsto

ječega pašnika ali novogradnjo je 0,5 ha 
kmetijske površine in največ -10 ha v letu 
1999,
• prednost pri obravnavi bodo imeli pašni
ki, ki bodo obsegali večjo površino.

4. Sofinancira se v višini do 35.000 SIT na 
ha.

5. Prosilec mora predložiti zahtevo za prido
bitev sredstev sofinanciranja na pred
pisanem obrazcu, ki ga dvigne na sedežu 
Kmetijske svetovalne službe (KSS). Vlogi 
mora priložiti:
• posestni list ali zemljiškoknjižni izpisek,
• najemno pogodbo, če ima kmet zemljo v 
najemu,
• mapno kopijo v merilu 1 : 2880, z vrisani
mi mejami ureditvenega območja.

6. Pred ureditvijo pašnika je potreben komisi
jski ogled terena, po zaključku del pa mora 
prevzemna komisija opraviti ponoven ogled 
in prevzem. Izplačilo sredstev se dodeli po 
komisijskem prevzemu. 7 8

7. Prošnje za sofinanciranje z vso zahtevano 
dokumentacijo sprejema Občina Ribnica, 
Ribnica, Gorenjska c. 3. Nepopolnih vlog ne 
bomo upoštevali.

8. Sklep o dodelitvi sredstev bodo prosilci 
prejeli v 8 dneh po obravnavi vlog.

9. Informacije in navodila za oddajo prošenj 
dobijo prosilci na Oddelku za gospodarstvo in 
kmetijstvo Občine Ribnica, Gorenjska c. 3, 
telefon 861-090 ali na sedežu KSS, tel. 861- 
927.

H. SREDSTVA, NAMENJENA KONCEN
TRACIJI KMETIJSKIH ZEMLJIŠČ

I. Predmet razpisa so sredstva, namenjena 
spodbujanju koncentracije kmetijskih 
zemljišč v okviru programa za izboljšanje 
pogojev pridelovanja.

2. Za vključitev v program lahko zaprosijo 
lastniki kmetijskih zemljišč, če njihovo 
zemljišče leži na področju občine Ribnica.

3. Prošnja za pridobitev sredstev mora vse
bovati:
• ime in priimek lastnikov,
• posestni list oz. zemljiškoknjižni izpisek,
• mapno kopijo,
• določitev skupne površine, katastrskega 
razreda,
• določitev skupnega imenovalca menjave,
• pred postopkom in po postopku 
komasacije je potreben komisijski ogled tere
na.

4. Sredstva občinskega proračuna so namen
jena vsem kritjem stroškov v zvezi s prepi
som zemlje in odmerami parcel ter so na 
razpolago do izčrpanja.

5. Eventualne razlike, ki izhajajo iz površine 
ali iz kategorije zemljišč, niso predmet tega 
razpisa, ampak bremenijo stranke v postop
ku.

6. Prošnje z vso zahtevano dokumentacijo 
sprejema Občina Ribnica, Urad župana, 
premoženjsko-pravna služba, Ribnica, 
Gorenjska c. 3. Nepopolnih vlog ne bomo 
upoštevali.

7. Informacije in navodila za oddajo prošenj 
dobijo prosilci v Uradu župana, premoženjsko
pravna služba Občine Ribnica, Gorenjska c. 
3, telefon 861-090.

HI. SOFINANCIRANJE MALIH 
MELIORACIJ

1. Predmet razpisa so nepovratna sredstva, ki 
so namenjena izvedbi malih melioracij.
2. Za nepovratna sredstva lahko zaprosijo vsi 
občani, ki se ukvarjajo s kmetijsko dejavnos
tjo in imajo stalno prebivališče na področju 
občine Ribnica, kjer je tudi ureditveno 
področje.
3. Prosilec mora predložiti zahtevo, da bi rad 
pridobil sredstva sofinanciranja. Predpisani 
obrazec za prošnjo dvigne na sedežu 
Kmetijske svetovalne službe (KSS). Vlogi

morajo biti priloženi priloge in dokazila, ki 
so navedeni na obrazcu.
4. Priznana višina stroškov na hektar ured
itvenega območja znaša do 80.000 SIT, od 
tega občina sofinancira 75%.
5. Sredstva bodo odobrena, ko bodo dela 
dovršena in opravljen komisijski ogled.
6. Prošnje za sofinanciranje izvajanja malih 
melioracij z vso zahtevano dokumentacijo 
sprejema Občina Ribnica, Ribnica, 
Gorenjska c 3. Nepopolnih vlog ne bomo 
upoštevali.
7. Sklep o odobritvi bodo prosilci prejeli v 8 
dneh po obravnavi vlog.
8. Informacije in navodila za oddajo prošenj 
dobijo prosilci na Oddelku za gospodarstvo in 
kmetijstvo Občine Ribnica, Gorenjska c. 3, 
telefon 861-090 ali na sedežu kmetijske sveto
valne službe.

IV. SOFINANCIRANJE IZGRADNJE 
RASTLINJAKOV

1) Predmet razpisa je sofinanciranje izgrad
nje rastlinjakov.
2) Za nepovratna sredstva lahko zaprosijo 
vsi, ki se ukvarjajo s kmetijsko dejavnostjo in 
imajo stalno prebivališče na področju občine 
Ribnica, kjer je tudi rastlinjak.
3) Pogoja za sofinanciranje izgradnje rastlin
jaka sta naslednja:
• minimalna površina -15 m2,
• maksimalna površina - 320 m2.
4) Sofinancira se 25% predračunske vred
nosti investicije.
5) Prosilec mora predložiti zahtevo za prido
bitev sredstev sofinanciranja na pred
pisanem obrazcu, ki ga dvigne na sedežu 
Kmetijske svetovalne službe (KSS). Vlogi 
mora priložiti:
• posestni list ali zemljiškoknjižni izpisek,
• najemno pogodbo, če ima kmet zemljo v 
najemu,
• mapno kopijo v merilu 1:2880, z vrisano 
situacijo,
• opis investicije ali proizvodni načrt,
• gradbeno dovoljenje ali ustrezno prigla
sitev.
6) Sredstva bodo odobrena po zaključenih 
delih in opravljenem komisijskem prevzemu.
7) Prošnje za sofinanciranje izvajanja malih 
melioracij z vso zahtevano dokumentacijo 
sprejema Občina Ribnica, Ribnica, 
Gorenjska c. 3. Nepopolnih vlog ne bomo 
upoštevali.
8) Sklep o odobritvi bodo prosilci prejeli v 8 
dneh po obravnavi vlog.
9) Informacije in navodila za oddajo prošenj 
dobijo prosilci na Oddelku za gospodarstvo in 
kmetijstvo Občine Ribnica, Gorenjska c. 3, 
telefon 861-090 ali na sedežu kmetijske sveto
valne službe, tel. 861-927.
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Na podlagi 22. člena Pravilnika o dodeljevanju sredstev za 
pospeševanje razvoja gospodarstva Občina Ribnica objavlja

RAZPIS
ZA DODELITEV POSOJIL, KI BI 
POSPEŠILA RAZVOJ GOSPODARSTVA V 
OBČIM RIBNICA V LETU 1999

1. Skupni znesek razpisanega posojila iz sredstev 
občinskega proračuna in Nove Ljubljanske banke 
d.d., Podružnica Kočevje, SKB banke d.d., PE 
Kočevje in Krekove banke d.d Maribor, PE 
Ljubljana znaša 60.000.000 SIT.

2. Namen posojil:
• nakup, graditev, prenova in adaptacija 
poslovnih prostorov,
• nakup opreme,
• odpiranje novih delovnih mest, razširitev in 
posodobitev obstoječe proizvodnje in 
storitvenih kapacitet,
• nakup, urejanje, opremljanje zemljišč in pri
dobivanje projektne dokumentacije za gradnjo 
poslovnih prostorov.

3. Za sredstva lahko zaprosijo samostojni pod
jetniki, gospodarske družbe in zadruge s 
sedežem dejavnosti na področju občine Ribnica.

REPUBLIKA SLOVENIJA 
UPRAVNA ENOTA RIBNICA

OBVESTILO
Obveščamo lastnike traktorjev in trak
torskih priklopnikov, da bodo letos 
tehnični pregledi traktorjev in traktorskih 
prikolic potekali po naslednjem razpore
du:

L V ponedeljek, 10. 05. 1999 od 7.30 do 
11.30 ure, v SREDNJI VASI pri hiši št. 16 
za naselja TRAVNIK, SREDNJA VAS in 
ŠEGOVA VAS.
Od 14.00 do 17.00 ure v MALEM LOGU 
pred zgradbo RIKO za naselja MALI 
LOG, HRIB in RETJE.

2. V torek, 11. 05. 1999 od 7.30 do 9.00 
ure, na GORI pred osnovno šolo za nasel
ja K RŽ ETI, PETRINCI, JANEŽI, 
KRAČALI in BETONOVO.

Od 11.00 do 17.00 ure v JURJEVIČI pred 
gasilskim domom za naselja JURJEVIČA, 
KOT, RAVNI DOL, LIPOVŠČICA, 
BREŽE in SAJEVEC. 3

3. V sredo, 12. 05. 1999 od 7.30 do 10.00 
ure, v ORTNEKU pred gostilno Petrič za 
naselja krajevne skupnosti VELIKE POL
JANE.

4. Posojila so prednostno namenjena:
• dejavnostim, ki so razvojno perspektivne,
• deficitarnim dejavnostim,
• dejavnostim, ki so izvozno usmeijene ali 
nadomeščajo uvoz,
• dejavnostim, ki bodo omogočale večje število 
novih delovnih mest za nedoločen čas,
• dejavnostim, ki so ekološko primerne in ener
getsko varčne.

4. Doba vračanja posojila je pet let.
Posojila se dodeljujejo z obrestno mero 
TOM+3%. Obrestna mera je določena na let
nem nivoju in se spreminja v skladu z veljavnim 
sklepom bank o obrestnih merah.
Višina posojila ne sme presegati 30% pre
dračunske vrednosti investicije oziroma je lahko 
najvišja vsota posojila 10.000.000 SIT.

5. Prošnja za posojilo mora vsebovati:
• ime in priimek, naslov vlagatelja,
• šifro dejavnosti,
• opis in predračunsko vrednost investicije,
• finančno konstrukcijo celotne investicije,
• število zaposlenih pred investicijo in po 
zaključi tvi,
• obrazec BON-1 in BON-2.

Od 12.00 do 15.00 ure pri Sv. GREGOR
JU pred zadružnim domom za naselja 
krajevne skupnosti Sv. GREGOR in 
SINOVICA.

Od 16.00 do 19.00 ure pred gasilskim 
domom v Dolenjih Lazih za naselja BREG, 
DOLENJI LAZI in ZAPUŽE.

4. V četrtek, 13. 05. 1999 od 7.30 do 9.00 
ure, v ŽIMARICAH pred gostilno Gornik 
za naselja PODKLANEC, ŽIMARICE in 
GLOBEL.

Od 10.00 do 13.00 ure v SODRAŽICI
pred zgradbo KZ za naselja 
SODRAŽICA, ZAMOSTEC in 
JELOVEC.
Od 15.00 do 18.00 ure v SUŠJU pred 
gasilskim domom za naselja SUŠJE, 
VINICE, ZAPOTOK, SLATNIK, 
GOR.LAZ1, ŽLEBIČ.

5. V petek, 14. 05. 1999 od 7.30 do 13.00 
ure in od 15.00 do 17.00 ure, v DOLENJI 
VASI pred okrepčevalnico "HUMBI" na 
HUMCU za naselja KS DOLENJA VAS.

6. V ponedeljek, 17. 05. 1999 od 7.30 do 
14.00 ure, v HROVAČI pred gostilno 
Andoljšek za naselja RIBNICA, 
BUKOVICA, HROVAČA in ZADOLJE.

6. Prošnji za posojilo mora biti priložena nasled
nja dokumentacija:
• pri nakupu poslovnih prostorov in zemljišč 
notarsko oveijeno kupo-prodajno pogodbo,
• pri gradnji ali adaptaciji poslovnih prostorov 
gradbeno dovoljenje oziroma priglasitev del in 
predračun ali najemno pogodbo, ki mora biti 
sklenjena najmanj za dobo vračanja posojila,
• pri nakupu opreme predračun ali račun ali 
kupoprodajno pogodbo,
• pri pridobivanju projektne dokumentacije pre
dračun, račun ali pogodbo,
• investicijski program.

7. Rok za vložitev prošnje je 30 dni po objavi v 
občinskem glasilu Rešeto. Prošnje za posojilo z 
vsemi prilogami vložijo prosilci na Občini 
Ribnica, Oddelek za gospodarstvo in kmetijstvo, 
Ribnica, Gorenjska cesta 3.

8. Sklep o dodelitvi sredstev bodo prosilci prejeli 
v 8 dneh po sprejemu.

9. Informacije in navodila za oddajo prošenj dobi
jo prosilci na Oddelku za gospodarstvo in kmeti
jstvo, Občina Ribnica, Gorenjska cesta 3, telefon 
861-090 oz. 861-533.

Od 15.00 do 18.00 ure v GORIČI VASI
pred gasilskim domom za naselja 
NEMŠKA VAS, OTAVICE in GORIČA 
VAS.

CENE TEHNIČNIH PREGLEDOV oz. 
PODALJŠANJA VELJAVNOSTI 

REGISTRACIJE:

Tehnični pregled traktorja - 3.500,00 SIT 
+ taksa 525,00 SIT + zavarovanje. 
Tehnični pregled trakt, priklopnika -
2.500.00 SIT + taksa 525,00 SIT + 
zavarovanje.
Tehnični pregled motornega kolesa -
1.700.00 SIT + taksa 525,00 SIT + 
zavarovanje + »cestnina«.

V primeru zamenjave prometnega dovol
jenja je potrebno plačati obrazec promet
nega dovoljenja - 250,00 SIT.
Pri tehničnem pregledu morata biti zago
tovljena tudi varnostni trikotnik in kom
plet prve pomoči.

Lastnikom traktorjev priporočamo, da 
predhodno zavarujejo traktor pri ustrezni 
zavarovalnici.

NAČELNIK: 
Janez Henigman, dipl. ing. org.

p.p. Stanislav Kromar
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Delovni čas: vsak dan od 8.00 -19.00, sobota od 8.00 -12.00

IfŽRSjlo

Do konca aprila poteka PRUS TONE S.p. tel.: 061/860 - 569 
| Gorenjska c. 10 | Itel./hc 061/862 - 400 

1310 Ribnica GSM: 041 -633 - 415

AKCIJA menjave fotoaparatov 
in vseh kasetnih aparatov. 

STARO ZA NOVO!!!
OD SEDAJ VSE NA ENEM MESTU e ZA VAS IN Z VAMI FOTO TONI

Pooblaščena trgovina 
v Ribnici

tehnounion
SONY.

SHARP

BLANCO

MARIJA MARKELJ S.p.
Gornje Lepovče 86 
1310 Ribnica

Super akcija SONY

Miele
Cj&rutif/

ttiJHusqvarna

fiifpexia.
samo v pooblaščeni trgovini TEHNOUNION.
Privoščite si SONY kvaliteto po neverjetnih akcijskih cenah 
Količine so omejene, zato pokličite na tel.: 061/861-714. 
Stranke obveščamo, da bo trgovina zaradi dopustov 
zaprta od 26. do 30. aprila.

KELOmat

El
Casco Nobel

Nobel Industrier

Opekarska 41a, 1310 Ribnica, TeL&fax: 061/861-363

Delovni Čas: dopoldan: od 8 do 12h 
popoldan: od 15 do 19h 
sobota: od 8 do 12h .mil... ..iiiiiirnr1^

Pekarna
nm

Ta dobri kruhek 
so spekle zlate roke 
in babičin recept

£
00

£

imMMM, NEPREMIČNINE Franc TANKO s.p.
Del, čas: od 10 -17, sob. 10 -13, Prečna 4a, Ribnica, Tel.: 862 101, GSM.: 041 643 004

PRODAMO

• Ribnica - Grič, dvostanovanjska hiša dim. 12,5 x 8,5 m, vel. pare. 880 m', 
dve garaži, CK, SAT, TEL, EL, voda, kompletno dograjena, oprema po 
dogovoru, cena 24.180.000,00 SIT. Možna zamenjava za hišo ali vikend 1 
km od morja na hrvaški obali.
■ Sodražica ■ center, starejša stanovanjska hiša, primerna za poslovni 
prostor, vel.parc.1668 m!, el., voda, cena 7.254.000,00 SIT.

• Ortnek • bivalna brunarica 5x4 m opremljena, in gradbena parcela 
1342 m' z začeto novogradnjo (prva plošč a 10 x 12 ml s popolno 
gradbeno dok, lepa lokacija, cena 9.552.000,00 SfT ali 99.500 DEM.
‘TANOVANJA:

Ribnica • strogi center iestsobno stanovanje, primemo za poslovne 
prostore, velikosti cca 215 m2, dvoriš če velikosli 96 m2. Bektrika, voda, 
tel, centralno ogrevanje, cena 16.740.000,00 SIT.

Ribnica - center, dvosobno slanovanje 110 m', pritličje, možen poslovni 
prostor, el, voda, tel, Mas. ogrevanje, cena 5.600.000,00 SfT.
POSLOVNI PROSTORE

Kočevje • industrijska cona, poslovni prostor, 86 m' v pritličju, IV. grJaza,

vsa Infrastruktura v objektu, dok. urejena, cena 8.742.000,00 SIT.
- Ribnica • cenler, gostinski lokal 399 mz, od lega stanovanjski del ca 150 
m', potreben adaptacije, mnogo pomožnih objektov, ca 300 m', lastni 
parkirni prostor 1200 m', zelenica 600 m', vrt cca 160 m', el, voda, klas. 
ogrevanje, cena 55.970.000,00 SIT.
PARCELE:

- Ribnica - Gorenja vas, kmetijska parcela ca 26 a, cena po dogovoru.
• Kolpa - Laze, zazidljiva parcela z gradbenim dovoljenjem, velikost ca 8a, 
dostop urejen, narejen bkop, gradi se lihko takoj, cena 2.500.000,00 SIT.
GOZDOVI:
• Podtabor • gozd 3, vel. 7 ha 93 e 86 m' k.». Podtabor, cena pe dogovoru.
ODDAMO V NAJEM
POSLOVNI PROSTORI:
• RRmlca - Goriča vas poslovni prostor ca 60 m' za mimo dejavnost, na 
zelo dobri lokacbi, dokumentacija urejena
STANOVANJA:

Pokličite nas in nam 
zaupajte Vaše želje!

Majnikova 1, Ribnica 
(poleg SANOLABORJA)
Majnikova 1,

OPmC<4 (P egSANC 

Te,, 861-128

NUDIMO VAM:
- očala na recept tudi 

brez doplačila
- ultrazvočno čiščenje očal
- tekočine proti rosenju MAX
- krpice, etuije, vrvice, lupe ...
- popravila
- svetovanje
Delovni čas: pon. 8 - 12 in 15 - 20

tor., čet. 8 - 12 in 16 - 18 
sre., pet. 8 - 14 in 16 - 18

IVOIVTAŽA - AIMDOLJŠEK
PREGRADNE STENE - VISEČI STROPOVI

kNAUF Hrovača 6
@k*mstrong Mbl’3(1004™6”A26

RIGIPJ Tel.:(061)863 089

OPTIK
JANEZ POZNIČ s.n.

Vrvarska 3, 1310 Ribnica, TEL: 061/860-367

Delovni čas vsak dan od 9.00 do 19.00 
sobota zaprto
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Sevec 
Slovencev 
na Trielav!
NI7.TR prrmt.tr _ _ iJ .

DO 20 %
V Zavarovalnici Triglav, d.d., smo s 1. januarjem 1999 občutno znižali premije 
nekaterih avtomobilskih, premoženjskih in kmetijskih zavarovanj, pri tem
pa še vedno zagotavljamo I OO-odstotno varnost naših zavarovancev.
S še bolj dostopnimi premijami ter zanesljivimi zavarovalniškimi storitvami 
skrbimo za to, da bi bilo življenje v Sloveniji bolj varno.

avtomobilska zavarovanja
• znižanje premije za zavarovanje 

polnega avtomobilskega kaska za 
vse vrste vozil za 15 odstotokov;

• zavarovanje tatvine vozila 
(kombinacija K) je cenejše za 
30 odstotokov;

• ob sklenitvi polnega 
avtomobilskega kaska so kriti 
stroški najema nadomestnega 
vozila (kombinacija I) in stroški 
pomoči na cesti (kombinacija R) 
brez plačila dodatne premije;

• in še druge ugodnosti.

premoženjska zavarovanja
Znižanje premije za 20 odstotkov pri:
• požarnem zavarovanju objektov, 

opreme in zalog;
• zavarovanju gospodinjskih strojev in 

aparatov;
• zavarovanju računalnikov, glasbenih 

instrumentov in akustičnih aparatov;
• zavarovanju stekla;
• zavarovanju obratovalnega zastoja 

zaradi požara;
• montažnem zavarovanju;
• zavarovanju opreme v zakupu;
• zavarovanju blaga v hladilnicah in 

zamrzovalnikih;
• zavarovanju sejmov.

kmetijska zavarovanja
• znižanje premije za

20 odstotkov pri zavarovanju:
- vinogradov,
- sadovnjakov,
- hmelja in
- vrtnin.

• znižanje premije za
20 odstotkov pri zavarovanju:
- kopitarjev,
- govedi in
- psov.

Podrobnejše informacije o številnih drugih ugodnostih in celovit pregled nad popusti pri naših storitvah 
lahko dobile na poslovnih mestih Zavarovalnice Triglav.

triglav premoženje
zavarovalnica triglav,d.d.



(NE)VARHO LETO ‘98

NARAVNE IN DRUGE NESREČE V OBČINI RIBNICA V LETU 1998
Leto 1998 je bilo na področju varstva pred 
naravnimi in drugimi nesrečami precej 
pestro. Za preteklo leto so bila v Sloveniji 
značilna številna močna, neredko uničujoča 
neurja z močnimi padavinami.
Intenzivne padavine so 6. oktobra 1998 
povzročile, da je potok Bistrica v zelo 
kratkem času prestopil bregove. V občini 
je bila zaprta cesta Vinice - Lipovšica, 
zaradi nanosov zemlje in peska je bil ovi
ran promet na državni cesti Škofljica - 
Kočevje pri naselju Ortnek ter na mnogih 
občinskih cestah, zlasti v KS Sodražica in 
Sv. Gregor. Zalitih je bilo več kletnih in 
pritličnih prostorov v naseljih Podklanec, 
Žimarice, Zamostec, Vinice in Sodražica, 
kjer je voda zalila tudi vse kletne prostore 
osnovne šole. Voda je močno poškodovala 
most za naselje Globel.
Poleg poplav je leto zaznamovalo tudi 
razlitje kurilnega olja iz skladišča naftnih 
derivatov v naselju Ortnek. Razlitje je 
povzročilo onesnaženje potoka Tržiščica. 
Ekološka nesreča v naravnem okolju naše 
občine ni povzročila večje škode.

Posledice je bilo mnogo bolj čutiti v obči
ni Ivančna Gorica ter v sosednjih obči
nah, ker je bilo onesnaženo zajetje pitne 
vode Globočec. To zajetje je bilo dalj časa 
onesnaženo z naftaleni, zato je bilo 
potrebno pitno vodo dovažati z gasilskimi 
vozili s cisterno za več kot 4500 prebival
cev ter za živino. Dnevno je bilo potrebno 
pripeljati približno 100 gasilskih cistern 
vode iz Dolenjskih Toplic in Grosuplja. 
Leto 1998 je bilo izjemno predvsem po 
številu požarov v naravi, saj jih je bilo 
največ doslej. Zabeležili smo jih kar 20, a 
niso povzročili večje materialne škode. 
Poglavitni vzrok zanje je bilo dolgotrajno 
pomanjkanje padavin (od konca januarja 
do začetka aprila) ter nenadzorovano 
kurjenje in sežiganje v naravnem okolju. 
Tudi poznejše padavine niso povsem 
ustavile požarov v naravi, saj so se v več
jem številu kot običajno pojavljali še v 
mesecih aprilu in maju.
Velika požarna ogroženost naravnega 
okolja je bila razglašena trikrat. Za 
območje celotne države 6. in 7. februarja,

nadalje med 13. in 18. marcem ter od 31. 
marca do 6. aprila.
Žal pa se v tem času število požarov v na
ravi ni zmanjšalo, kljub povečani aktivno
sti pristojnih inšpekcijskih in drugih služb 
ter požarne straže, ki so nadzorovale izva
janje določil razglasa, ter kljub stalnemu 
opozarjanju o nevarnosti požarov, ki so 
ga izvajali Uprava RS za zaščito in reše
vanje, Hidrometeorološki zavod RS, 
Občina Ribnica preko radia UNIVOX in 
R - kanala.
V nadaljevanju vam posredujemo statis
tični pregled, ki je nastal na podlagi 
poročil o intervencijah, ki so jih ob nar
avnih in drugih nesrečah izvajali pred
vsem gasilci.

V letu 1998 so gasilci z gasilskimi vozili s 
cisterno prepeljali občanom, do katerih še 
ni speljano vodovodno omrežje, 416 m3 
pitne vode.

Ladislav Mate

VRSTA NESREČE ŠTEVILO
INTERVENCIJ

ŠTEVILO
GASILCEV

STROŠKI 
INTERVENCIJ 

V SIT

MATERIALNA 
ŠKODA V SIT

POVRŠINA
V
ha

'NARAVNE IN DRUGE 
NESREČE

8 92 1.169.944,00 55.000.000,00

NESREČA Z NEVARNIMI 
SNOVMI

1 46 698.598,00

POŽARI V NARAVI 20 134 128.422,00 10,56
POŽARI V GRADBENIH 
OBJEKTIH

9 95 158.634,00 11.300.000,00

POŽARI NA PROMET. 
SREDSTVIH

1 7 53.746,00 100.000,00

"TEHNIČNA IN DRUGA 
POMOČ GASILCEV

78 151 585.712,00

SKUPAJ: 117 525 2.795.056,00 66.400.000,00 10,56

1 Pod to rubriko so štete intervencije ob naravni nesreči ter ob tehničnem reševanju v prometni nesreči.
2 Pod to rubriko so štete manjše intervencije gasilskih enot (lažje prometne nesreče, odpiranje stanovanj, vozil, črpanje in zapiranje vode ipd.).

KINO »RIBNICA«

april - maj 1999
Sobota, 24. april, ob 22. uri 

DRŽAVNI SOVRAŽNIK, ameriški akcijski film

Nedelja, 25. april, ob 17. uri 
RONIN, ameriški akcijski triler

Sobota, 1. maj, ob 22. uri 
ČAKA TE POŠTA, ameriški ljubezensko 

romantični film - uspešnica

Nedelja, 2. maj, ob 17. uri
HELENINI LJUBEZNI, ameriška ljubezenska drama

Sobota, 8. maj, ob 22. uri
ŽIVLJENJE JE LEPO, italijanska drama - evropski film leta 

Nedelja, 9. maj, ob 17. uri
EGIPČANSKI PRINC- ameriški risani film za otroke in 

odrasle

Sobota, 15. maj, ob 22. uri 
RANE, jugoslovanska drama

Nedelja, 16. maj, ob 17. uri 
ŠPANSKI ZAPORNIK, ameriška melodrama

Sobota, 22. maj, ob 22. uri
TANKA RDEČA ČRTA, ameriška vojna drama - uspešnica

Nedelja, 30. maj, ob 17. uri 
PATRIOT, slovenski akcijski film
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KMETIJSTVO NI NAŠA ZLATA JAMA, LE BOJ ZA PREŽIVETJE
Mag. Franc But je v prejšnji številki obelodanil vprašanja in težave, ki si jih mora ribniško kmetij
stvo priznati še pred vstopom v Evropsko unijo, da bi v njej lahko preživelo. Drugače bo zemlja 
samevala, kmetje, ki ne bodo mogli zadostiti pogojem, pa le brezupno bili ali celo izgubili boj za 
vsakdanji kruh. Za komentar smo se obrnili na Matijo Lesarja, ki zaradi svojih izkušenj pri obde
lovanju ene največjih kmetij v občini pozna tegobe, ki dušijo naše kmetijstvo. Kmetijsko sveto
valno službo, ki kmete usmerja v njihovih odločitvah; Petra Levstka z upravne enote, ki odloča o 
izvedbi zemljiških operacij, in župana, ki vodi občinsko politiko. Kmetijska zadruga naj bi 
odgovor posredovala šele v naslednji številki.

Reforma kmetijske politike v državi še 
ni zaživela. Ali to za občino lahko pomeni, 
da tudi razvoj tukajšnjega kmetijstva miru
je, ker še niso dana osnovna pravila? 
Oziroma, ali je možno, da v tem primeru 
občina izvaja določen pritisk in apelira na 
državo?
Župan: "Večinoma res vse naloge, ki jih 
predvideva kmetijska reforma, slonijo na 
Ministrstvu za kmetijstvo, gozdarstvo in pre
hrano. Tudi vsa plačila (eko skladi) izvaja 
ministrstvo, občina pa lahko tvorno sodeluje 
pri izdelavi programov za celovit razvoj last
nega kmetijstva in poskuša preko razpisov 
dobiti dodatna sofinancerska sredstva ter 
sama zagotavlja povratna in nepovratna 
sredstva. Ribnica se je pravočasno zavedela 
vseh razvojnih težav in že pred 4 leti smo 
začeli z dodatnimi spodbujevalnimi akcija
mi: uvedli smo program brezplačnih menjav 
zemljišč, s čimer smo želeli na neprisiljen 
način spodbuditi občane k temu, da bi 
zemljišča združevali. Pripravljamo tudi pro
gram, da bi se občina lahko aktivno vključi
la v dolgoročne najeme ali celo odkupe in 
na teh zemljiščih ponudila takšno rabo, ki 
bi le-te ohranila. A hitrost izvajanja takšnih 
ukrepov narekuje državna kmetijska refor
ma. Ta bi morala v sorazmeroma kratkem 
času spremeniti do nedavnega veljavni kri
terij zemljiškega maksimuma in ga spraviti 
na nivo ekonomskega zemljiškega minimu
ma (odvisno od vrste proizvodnje). Tako bi 
omogočila večje, bolj perspektivne kmetije. 
Prav tako bi država morala poostreno nadzi
rati rabo in izrabo zemljišč ter temu primer
no tudi davčno obremeniti tiste, ki se s 
kmetijstvom ne nameravajo poklicno ukvar
jati. Sedanja zakonodaja je nestimulativna, 
kmetijska politika pa nestabilna in poten
cialnim kmetom ne nudi nobenih garancij. 
Zato se bodo težko odločali za dejavnost, od 
katere ne morejo preživeti.
Vem, da je bistveno vprašanje, kako problem 
ustrezno rešiti, vendar je to naloga 
strokovnih služb ministrstva za kmetijstvo in 
zakonodajne procedure, ki jo bo vodil 
državni zbor."

Kakšen pa je interes oziroma odziv 
občanov na ukrepe, ki jih občina izvaja?
"Precej velik, saj je v nekaj letih prišlo do

zamenjave ca 20 ha kmetijskih zemljišč, če 
ne štejemo letošnjih, kar pomeni, da so se že 
obstoječe parcele vsaj še enkrat povečale. 
Vsako leto se obseg menjave in število 
zamenjanih parcel poveča za 100 odstotkov. 
Interes pa je večji tam, kjer se zemljiške 
operacije že izvajajo, tam, kjer se področje 
zarašča, menjav ni."

Se pravi, da tudi za dolenjevaško polje 
ni zanimanja?

Nosi STOP znak v sebi simboličen pomen 
za prihodnost dolenjevaškega opustelega 
polja?_______________________________
"Za tako obliko ne. Zato smo začeli s pro

jektom, ki naj bi preprečil zaraščanje 
zemljišč. Elaborat je pripravljen in prijavili 
se bomo na razpis ministrstva za kmetijstvo, 
gozdarstvo in prehrano. Pričakujemo njego
vo sofinanciranje, menimo pa, da je pro
gram sposoben kandidirati tudi na razpisih 
skladov evropske predpristopne pomoči."

Koliko pa program že izvajate in 
navsezadnje, koliko je pri nas pravih kme
tov, ki v kmetijstvu vidijo perspektivo? 
"Izvedli smo anketo in občani so kar 
pripravljeni sodelovati. Nekateri bi zemljišča 
odprodali, drugi bi jih oddali le v najem. 
Trenutno poizvedujemo pri kmetih, ki jim ta 
dejavnost omogoča preživetje, kolikšna 
mora biti po njihovem mnenju minimalna 
zaokrožena parcela, da bi se jim obdelovan
je in vzdrževanje ekonomsko splačalo za 
dlje časa. Obstoječim kmetom dajemo pred
nost, ker imajo prodajni trg že pokrit in 
vzpostavljen sistem menjave izdelkov, veči
noma izvršene vse potrebne investicije ter že 
utečeno sodelovanje tako s kmetijsko sveto
valno službo kot z zadrugo. Nikakor pa ne 
želimo k temu spodbujati novih potencialnih 
kmetov, ker nimamo zagotovil države, da jih 
kasneje ne bo pustila 'umreti'."

ZAME JE DOVOLJ, ZA 
DRUGE ME NE BRIGA?

Možnosti za poklicno kmetovanje v 
Ribniški dolini po mojem mnenju omeju
je več dejavnikov, odvisno od področja, 
na katerem kmetuješ. V dolinskem pre
delu je precej površin, ki bi bile primerne 
kvečjemu za pašo in košnjo, primanjkuje 
pa njivskih površin. Del ravninskega sveta 
je poplavno področje. Tu se razen težjega 
spravila pridelkov zaradi mokrega terena 
pojavlja parazit »metljaj«, ki zmanjšuje 
proizvodnjo mesa in mleka. Takoj ko 
kmetje predlagamo kaj za boljše kmeto
vanje, nastopijo varstveniki narave (ribiči, 
ekologi, lovci...). Ampak verjemite, tudi 
kmetje nismo proti živalskemu svetu, saj 
že od malih nog živimo z njim. Zavedati 
se moramo, da nam bo tako opevana 
Evropa zaradi sodobnega kmetovanja 
odnesla tudi nekaj naravne idilike: cve
toče travnike, lepe pisane metulje, več vrst 
ptic. Verjetno bodo zaradi zaraščajoče se 
pokrajine na svoj račun prišle le zveri, 
katerim se z opuščanjem kmetovanja širi 
življenjski prostor. Za to ne bo kriv kmet, 
ampak le svetovni pohlep po čim večjih 
dohodkih na enoto, čim večji količini 
mleka po kravi, čim večjem pridelku v 
tonah na hektar itd. Vse to pa zahteva 
posege in dejanja, ki naravi niso več pri
jazni in neškodljivi.
Ko so si svetovni strokovnjaki ogledovali 
slovensko pokrajino, so rekli, naj ohrani
mo to, kar imamo. Večina sveta si tega ne 
more več privoščiti, pa tudi narediti se 
take pokrajine ne da več. Kljub tem 
težavam, ki niso majhne, je pa še večja 
težava majhnost naših kmetij. Če že govo
rimo o Evropi, se moramo zavedati, da 
bomo kmetje z ribniškega, s kočevskega, 
velikolaškega in loškopotoškega področja 
ter še nekaterih drugih krajev težko 
konkurenčni kmetom iz evropskih držav. 
Tam so posestva precej večja kot pri nas in 
so tudi zaokrožene celote. Vedeti moramo, 
da kmet istočasno, ko si s pridelovanjem 
hrane služi potreben denar za vzdrževanje 
svoje družine, s svojim delom ohranja nara
vo prijetnega videza, da le - ta ne bi posta
la kar hitro neprehodna goščava. Pomi
slite, koliko bi stalo, če bi za to delo najeli 
komunalno službo. Problem majhnih par
cel je zelo pereč. Za to je delno kriv naš 
petinštiridesetletni sistem, ki ni dovoljeval 
razvoja večjih kmetij, razen državnih pos
esti.
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Danes, pa roko na srce, so krivi 
tudi lastniki, katerih parcele so 
zanemarjene, a jih za nobeno 
ceno ne dajo v najem, da o kakšni 
komasaciji zemlje sploh ne govo
rim. Najemnine bi morale biti 
odvisne od kategorije zemlje. 
Lastnik včasih zahteva za najem 
toliko, da največkrat za ta denar 
dobiš že balirano seno, pa ni 
treba ne kositi ne sušiti.
Naše področje je v glavnem 
primerno le za živinorejo- 
pridelavo mleka in mesa. Lahko 
rečemo, da sama kmetija, pa če je 
za naše razmere tudi velika (od 
šestdeset do sto glav), ne daje 
dovolj dohodka za življenje 
družine in razvoj kmetije (nabavo 
sodobnih strojev in druge 
opreme). Potrebne so še dopol
nilne dejavnosti, s temi pa ni 
lahko, saj velika kmetija že sama 
po sebi zahteva veliko časa, če 
hočeš narediti še kaj drugega, 
moraš res trdo delati. Tudi na 
naši kmetiji smo si z dopolnilno 
dejavnostjo-izdelovanjem parketa 
- pomagali, da smo zgradili še 
kar sodoben hlev z najnujnejšo 
opremo in nekaj sodobnimi stro
ji. Seveda pa še vedno nimamo 
vse potrebne opreme.
Kmet si danes težko privošči kre
dit, saj je le - ta predrag. Država bi 
morala zagotoviti kmetom dolgo
ročne in ugodne kredite. Kmet si 
tudi ne more kupiti večje površine 
zemlje, tudi če bi hotel, je predra
ga. Tako je onemogočen že pri 
najnujnejšem za kmetovanje - 
zemlji.
Za Evropo bomo pripravljeni šele 
takrat, ko bo kmetijska politika 
naše dnave izpolnjevala vse evrop
ske norme in obveznosti do kme
tov. Npr. vsa plačila in dotacije, ki 
jih dobijo evropske kmetije, bi 
moral dobiti tudi slovenski kmet. 
Mislim pa, da ima Slovenija le 
malo evropsko primerljivih kmeti
jskih površin. Večina Slovenije ima 
omejene možnosti pridelovanja. 
Tudi to bo treba upoštevati, saj si 
ne moremo zapeti »hribčki, 
ponižajte se« in s tem popraviti 
naravo. Slovenija bo morda imela 
nekaj deset evropsko primerljivih 
kmetij, vse ostalo pa bo vrtičkarst
vo, ki bo morah kljub vsemu 
preživeti.
Taka kmetija bo morala po svojih

zmožnostih proizvodnjo kar se bo 
dalo poceniti, da ji bo vsaj nekaj 
dohodka ostalo za preživetje. 
Glede dopolnilnih dejavnosti na 
kmetijah pa še to: ko bodo naši 
zakoni in kriteriji o tem taki, kot 
so npr. v Avstriji, Nemčiji in drug
je, bodo tudi naši kmetje lažje 
preživeli. Slovenije se z Evropo ne 
more kosati po pridelani količini 
hrane, ampak bi morala svetu 
ponuditi bolj krajevne specialitete 
vseh vrst, za katere bi se morali 
naši evropski pogajalci trmasto in 
vztrajno boriti ob pogajanjih o 
količinah, ki jih bomo lahko pro
dajali Evropi.
Moje sklepne misli: Čimprej 
nekaj narediti na zložbi zemlje. 
Omogočiti mlajšim kmetom, ki 
še hočejo kmetovati, dostop do 
poceni kreditov za posodobitev 
kmetij. Zavedati se moramo, da 
brez sodobno urejenih kmetij ne 
bo mogoče več kmetovati; tet in 
stricev, ki bi delali, ni nikjer več. 
Tudi pomoč kmetijskih strokovn
jakov ne bo odveč, saj reči, da 
glavno odločitev o tem, kako in 
kaj delati na kmetiji, prepustimo 
kmetu, je pilatovsko umivanje rok 

. stroke pred odgovornostjo 
pametne odločitve. Vse prepustiti 
kmetovalcu, kako in kaj naj dela, 
meji že na fantastiko. Seveda v 
današnjih svetovnih razmerah 
odločitev ni lahka. Posnemaje 
vztrajnost in trmo naših staršev 
bi morali mlajši rodovi zapustiti 
poznejšim rodovom vsaj tako nar
avo, če že boljše ne moremo. 
Mnenje: "zame je dovolj, za 
naprej pa me ne briga," če že 
drugega ne, je zelo nečloveško.

Mislim, da bi moral za izboljšanje 
pogojev kmetovanja in za lepši 
videz krajine svoj del prispevati 
tudi vsak kraj ali občina posebej z 
delom finančnih sredstev. Samo 
od kulture - športa - rekreacije in 
drugih sodobnih reči se ne da 
živeti. Če je delo vrednota, potem 
bi moralo biti tudi delo kmetoval
cev, ki danes ni ravno enostavno, 
hkrati pa pridelujejo za vse pre
potrebno hrano, bolj spoštovano. 
Sprehodi po trnju in koprivah niso 
prijetni, pa tudi samo od lepih 
besed se ne da živeti. Pohitimo, 
vlak počasi odhaja!

Matija Lesar

CELOVITA ZLOŽBA, NIČ DRUGEGA!

Članek gospoda mag. Francija 
Buta z naslovom Prihodnost 
kmetijstva v Ribniški dolini je 
zanimiv, ne samo zaradi nje
gove razlage o možnosti 
slovenskega kmetijstva po 
vstopu Slovenije v Evropsko 
skupnost, ampak za nas 
Ribničane predvsem za to, ker 
nam čisto preprosto in odkrito 
pove, kaj je glavna rakova rana 
ribniškega kmetijstva. To je 
posestna, predvsem pa parcel
na razdrobljenost naših kmečk
ih posestev, ki je pripeljana do 
čistega absurda.
Osebno menim, da nobene 
medsebojne menjave, nakupi 
ali karkoli drugega kot zložba 
ne morejo rešiti tega prob
lema. Prepričan sem, da 
samo res rigorozen poseg, kot 
je celovita zložba, brez vsakih 
izjem, omogoča nadaljnje 
razmišljanje oziroma nadaljnje 
posege (zamenjave, odkupi), 
ki so pogoj za normalno kme
tovanje.

Samo zložba lahko omogoči 
vsem, tudi tistim, ki sami nikoli 
ne nameravajo kmetovati, da iz 
kmetijstva dosežejo dohodek, ki 
bo zagotovil vsaj pokrivanje 
stroškov (davkov), ki z last
ništvom kmetijskega zemljišča v 
vsakem primeru nastajajo. 
Samo zaokmžena kmetijska 
zemljišča omogočajo sodoben 
način obdelave, kar je pogoj za 
oddajo v zakup, prodajo ali 
Icakršnokoli drugačno aktivi
ranje teh zemljišč. Nepokošene 
povtšine v Dolenji vasi, Prigo
rici so samo kažipot v to, kar se 
bo zgodilo jutri na kmetijskih 
površinah v ostalem delu uprav
ne enote Ribnica.

Novi zakon o kmetijskih 
zemljiščih je z zvišanjem pro
centa tistih, ki morajo prosto
voljno pristati na zložbo iz 
50% na 80 % to agrarno 
operacijo delno otežil, saj je 
popolnoma jasno, da bo tako 
visok nivo konsenza pri takih 
delih težko doseči. Mogoče je 
ta ukrep potreben iz vidika 
ohranjanja kulturne krajine

bolj kot iz vidika pridelave 
hrane, saj bomo sicer zaneslji
vo dobili gozd oziroma grmov
je ali vsaj osat in trnje na prage 
naših hiš. Zložba ni problem 
samo južnega dela občine 
Ribnica, je prav tako problem 
ostalega dela te občine, pa tudi 
občin Sodražica in Loški 
Potok.

Upravna enota je pri izvajanju 
tako zahtevnih zemljiških 
operacij pristojna le, da izda 
lokacijsko in gradbeno dovol
jenje za izvedbo, ali mogoče, 
zavisi od obsega, samo dovol
jenja o priglasitvi del. Drugih 
inštrumentov, ki bi jih upravna 
enota imela pri spodbujanju 
razvoja kmetijstva, skorajda ni.

Problematično
dedovanje

Opozoril bi še na problem, ki, 
mislim da je specifičen glede 
na slovenske razmere, in nas
taja v upravni enoti Ribnica 
pri dedovanju kmetijskih 
zemljišč. Naše pojmovanje 
dedovanja je čista razdelitev 
premoženja, ki je ostalo po 
naših prednikih. To premože
nje se mora razdeliti enako in 
pravično med vse dediče. Pri 
tem nihče ni pomislil na 
pojem kmetije kot delovnega 
mesta, kot gospodarske celote, 
ki je desetletja in stoletja 
omogočala preživetje in ohra
nitev Slovencev, slovenske 
družine na tem območju. 
Samo kmetija, ki je zaposlila 
in prehranila družino, je 
ohranila naše podeželje, 
pozneje nahranila naša mesta. 
Današnje razmere so res 
bistveno drugačne, vendar 
kmetija, o kateri govori mag. 
But, to je kmetija, ki bo lahko 
prosperirala v pogojih trde 
konkurence ob vstopu Slo
venije v Evropsko unijo, ima 
po mojem svoj začetek lahko 
samo v kmetiji naših očetov 
oziroma dedov.

Peter Levstek,dipl.ing.agr. 

(nadaljevanje na strani 24)
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DRAGI SIN, OD SEDAI 
BOŠ ODLOČAL O PRIHOD
NOSTI NAŠEGA GRUNTA.’’

Bila je nekoč prelepa dolina, skozi 
katero je vodila cesta. Na eni strani 
ceste je bilo polje posajeno s koruzo, 
na drugi strani ceste pa je uspeval 
krompir. Večina prebivalcev se je z 
veseljem ukvarjala samo s kmetovan
jem. Prezirali so sovaščane, ki so 
imeli kakšen drug poklic ali hodili 
prodajat po svetu. Tisti redki, ki so 
delali v tovarnah, so ves denar pora
bili zase in niso nič vlagali v nakup 
strojev in obnovo poslopij. Odklanjali 
so nepovratna državna sredstva in 
kredite in se jih sramovali.
Na kmetijah je veljalo pravilo, da, ko 
je bilo najstarejšemu sinu trideset let, 
je oče rekel: »Dragi sin, od sedaj 
naprej boš odločal o prihodnosti naše
ga grunta.« Sinje zaskrbljeno odgovo
ril: »Spoštovani oče, trudil se bom , da 
bom povečal kmetijo in naše 
blagostanje.« Tako po gospodarjevi 
smrti ni bilo nikoli nič nejasnosti in 
nejevolje. Kmetije so se kvečjemu 
večale in ne delile med otroki.
Od takrat je preteklo mnogo let. 
Danes v tej dolini tam, kjer sta prej 
uspevala krompir in koruza, uspevata 
dve leti nepokošena trava in grmovje. 
Zanimanje za kmetijstvo naglo upada. 
Oklepajo se ga le starejši občani, ki 
imajo privzgojeno ljubezen do zemlje in 
vrednot, ki so nam zal vedno bolj tuje. 
Od okoli 450 kmetij, ki imajo vsaj po 
eno govedo v hlevu, jih je, po moji 
oceni, sposobno delovati kot samostoj
no podjetje in preživeti samo s kmetij
sko dejavnostjo okoli deset (10). 
Nasledniki s kmetij odhajajo na delo v 
mesto ali pa so neporočeni.
Strinjam se z ugotovitvijo državnega 
sekretarja Franca Buta, da bodo 
kvote, ki jih bodo naši pogajalci 
izposlovali v Evropi, krojile kmetijsko 
proizvodnjo. V kmetijski svetovalni 
službi se vseeno stalno trudimo, da bi 
izboljšali način kmetovanja. Z zdru
ževanjem dela in znanja poskušamo 
zmanjšati stroške in ustvarjati mož
nosti za prodajo izdelkov. Trudimo se 
na naslednjih področjih:

Izobraževanje
Vsako leto prirejamo tekmovanja za 
kmečko mladino v znanju iz kmetijst

va in gospodinjstva. Mladi se spoz
navajo in pridobivajo izkušnje za 
kmetovanje. Vsako leto težje zberemo 
tekmovalne ekipe, kaj šele, da bi našli 
dva, tri ali štiri mlade pare v vsaki 
vasi, ki bi jim vsi sovaščani enoglasno 
prepustili polja. Z izleti poskušamo 
prikazati, kako razmišljajo in delajo 
drugje. Predlagam, da starši in drugi 
vzgojitelji že v mladih letih navdušite 
svoje otroke za delo v naravi. 
Prikažite jim prednosti življenja na 
podeželju.

Zaokroževanje parcel
Število njiv in travnikov je neskončno 
mnogo, še več pa je delnih lastnikov 
parcel. Za zaokroževanje neskončnega 
števila parcel je verjetno potrebno 
neskončno dosti energije, sploh, če te 
pri hiši odpravijo z besedami: »A nimaš 
kaj bolj pametnega početi? Pusti mojo 
zemljo pri miru. Iz tega tako ali tako 
ne bo nič.« Na pobudo kmetijskih sve
tovalcev občina Ribnica krije vse 
stroške zaokroževanja parcel in nas
ploh prisluhne pobudam za izboljšan
je kmetovanja, čeprav kmetijstvo ne 
predstavlja največje dejavnosti. Začel 
se je projekt za združevanje parcel na 
dolenjevaškem polju. Vesela bi bila, če 
bi kdo od vas, ki imate namen ostati 
na tej zemlji, prišel s svojimi zamisli
mi in kakšno pobudo.

Pomoč pri delu na kmetiji
Za pomoč pri delu na njih in zaradi 
zmanjševanja stroškov na kmetijah 
smo ustanovili strojni krožek. To 
društvo omogoča medsosedsko 
pomoč. Ni namreč pametno in 
možno, da ima vsak kmet vse stroje. 
To je lahko tudi vzpodbuda mladim, 
saj se lahko specializirajo za določen 
stroj in opravljajo kvalitetne usluge 
tudi za druge.

Trženje kmetijskih pridelkov
Naj večja težava je v tem, da ne znamo 
prodajati pridelkov. Bilo je več 
poskusov, da bi postavili tržnico, kjer 
bi prodajali viške pridelkov z ribniških 
kmetij. Na koncu so vedno nastali 
kioski, kjer prodajajo sadje, zelenjavo 
in sokove iz Evrope. Zgledovati bi se 
morali po naših vrlih rešetarjih in jih 
povprašati za nasvet, kako speciali
zirati proizvodnjo in najti kupca.

Irena Šilc, ing. kmetijstva 
Kmetijsko svetovalna služba Ribnica

KAKO NAJ GOZD REŠIM LUBADARJA?

Na našem področju so zanimive tiste vrste lubadarjev, ki povzročajo 
škodo na jelki in smreki. Za večino vrst lubadarjev, opisanih v tem 
prispevku, je značilno, da škodo povzročajo v ličju in kambiju, to je v 
živem delu lubja tik ob lesu. Odrasli lubadarji so temnorjave do črne 
barve. Hrošči so različno veliki, odvisno od vrste, med 1 mm in 5,5 mm. 
Naseljujejo drevje, ki mu je opešala življenjska moč, in njegove sveže 
ostanke (veje, vrhače). Nevarni postanejo, če pride do pomanjkanja 
vode, kar se zgodi ob sušah in vročih obdobjih v letu, ob poškodbah 
po ujmah (vetrolomi, snegolomi, žledolomi), ob mehanskih poškod
bah drevja pri sečnji in spravilu lesa, ko divjad poškoduje lubje.
Njihova aktivnost - prehranjevanje, se začne pri temperaturi med 5 - 
9°C. V spomladanskem času večkrat opazimo sušice, ki so bile v 
jesenskem času še zelene. Na čas rojenja (parjenja) močno vpliva 
temperatura ki je odvisna od nadmorske višine in lege. Nekatere 
vrste pričnejo z rojenjem že v mesecu marcu, večinoma pa v aprilu in 
maju.
Veliki smrekov lubadar napade predvsem deblo in debelejše veje. Če 
pride do prenamnožitve (gradacije), lahko opazimo, da so še zelene 
smreke tik pod krošnjo brez lubja ali močno smolnate po deblu in ob 
nastavkih vej. Za malega smrekovega lubadarja je značilno, da 
napade tanjše predele smrek, najpogosteje se začno sušiti vrh in 
venci vej tik pod njim. Mali smrekov lubadarje zelo nevaren za mlajše 
smrekove sestoje. Večinoma se veliki in mali smrekov lubadar dopol
njujeta in povzročata škodo hkrati'. Se pa zgodi, da pride do prenam
nožitve le pri eni vrsti.
Mila zima in visoke temperature v spomladanskem času leta 
1994 so povzročile prenamnožitev jelovih lubadarjev v Mali in 
Veliki gori. V letu dni se je v Mali gori posušilo okoli 10. 000 m3 
lesa jelke.
Večkrat nas lastniki sprašujejo, kako obvladati lubadarja Tako las
tniki kot stroka bi morali težiti k malopovršinskemu gospodarjenju z 
gozdovi, kar pomeni delo z manjšimi skupinami in posameznimi oseb
ki, bolj upoštevati rastišče, klimo, nadmorsko višino, pestrost in avto
htonost drevesnih vrst Prednost dati naravnemu pomlajevanju, ki 
zagotavlja veliko število osebkov, genetsko pestrost in vrstno razno
likost Po sečnji ali ujmah takoj pospraviti sečne ostanke (zložiti veje in 
vrhače iglavcev na kupe, smrekove panje obeliti, tehnični les čimprej 
odpeljati iz gozda, da lubadarji nimajo možnosti prenamnožitve). Če se 
v gozdu pojavijo lubadarke, je treba tako drevje čimprej posekati, 
oklestiti veje, pod deblo podložiti ponjavo (plahto) in nanjo obeliti lubje. 
Veje, vrhače in lubje požgemo. Možna je uporaba kemičnih prepara
tov, ki pa niso škodljivi le za lubadarja, ampak tudi za ostale prebivalce 
gozda, navsezadnje tudi za ljudi. Njihova uporaba je mogoča le v izred
nih razmerah, z dovoljenjem Ministrstva za kmetijstvo in gozdarstvo. 
Številčnost malega in velikega smrekovega lubadarja preverjamo z 
lovnimi kupi (zložene smrekove veje, ki jih pozneje požgemo), lovnimi 
drevesi (smrekov hlod ob cesti ali na področju, kjer pričakujemo 
povečanje števila lubadarjev) in s pomočjo lovnih pasti. Pri lovnih 
pasteh kot vabo uporabljamu umetno (sintetično) pridobljen feromon. 
Feromoni so lahkohlapljive kemične snovi, ki jih oddajajo hrošči in 
služijo kot kemična govorica isti vrsti lubadarjev. Umetno pridobljeni 
feromoni so izdelani za velikega in malega smrekovega lubadarja 
Podobnih feromonov za lubadarje, ki ogrožajo jelko, ni.
Vedeti moramo, da imajo lubadarji tudi naravne sovražnike. Na prvem 
mestu je hladno in deževno vreme. Med živimi organizmi so to: zajedal- 
ci, nekatere vrste mesojedih žuželk, gozdne ptice, ki potrebujejo 
določen čas, da se prilagodijo povečani ponudbi gostiteljev in hrane 
(se namnožijo).

Franc Oražem, Zavod za gozdove
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AKTUALNO

ALI POLICIJA NADZIRA 
ROME?

RIBNIŠKO ZOBOZDRAVSTVO
Pomanjkanje ustreznega kadra

Na območju Ribnice živi ca 100 
Romov, ki so naseljeni v dveh 
taborih (Gornje Lepovče in 
Goriča vas). Ca 40 % vseh stanu
jočih Romov nima prijavljenega 
stalnega bivališča na območju 
občine Ribnica, pa čeprav živijo 
tu že vrsto let. Razlog za to so 
predvsem zakonsko neurejene 
razmere prebivanja. Glede na 
problematiko romske populacije, 
ki se iz leta v leto veča, temu 
primerno tudi stalno nadzoruje
mo romske tabore (vsaj trikrat 
tedensko). Med nadzorom ugo
tavljamo predvsem naseljevanje 
Romov iz drugih območij, ugo
tavljamo prekrške glede ones
naževanja okolja in nedovoljene
ga kampiranja itd.

Tako smo v lanskem letu ugo
tovili kar 60 takih kršitev in 
kršitelje predlagali v postopek 
pri sodniku za prekrške. Prav 
tako ugotavljamo kršitve Za
kona o evidenci nastanitve 
občanov in nastavitve prebival
stva, kjer je v 11. členu 
določeno, da se mora občan, 
ki pride na obisk k sorod
nikom, prijaviti na upravni 
enoti, če je na obisku več kot 
30 dni. Če se ne prijavi, ima 
policija zakonsko podlago, da 
zoper tako osebo uvede 
postopek pri SP. Tovrstnih 
kršitev smo v lanskem letu zaz
nali šest in vse primere pred
lagali SP v obravnavo.

Za vse kršitelje, o katerih smo 
seznanili SP, je le - ta izdal 
odločbo, s katero jim je bila 
izrečena denarna kazen v 
skladu z zakonom. Večina 
kršiteljev je kazen plačala, 
nekaterim pa se je spremenila 
v nadomestno zaporno kazen.

Drugih pooblastil, razen poda
je predlogov SP, policija nima, 
prav tako tudi ne pooblastila 
za nasilno odstranitev oziro
ma preselitev v kraj stalnega 
bivališča.

Romska problematika se 
odraža tudi v kriminaliteti. 
Tako smo v lanskem letu od 
skupno 276 kaznivih dejanj, 
storjenih na območju polici
jske postaje, obravnavali 70 
kaznivih dejanj z utemeljenim 
sumom, da gre za storilca iz 
romske populacije. Prevlado
vala so predvsem kazniva 
dejanja tatvin (39), velikih 
tatvin (15), prikrivanje (5) 
itd. Največ kaznivih dejanj so 
storili otroci v skupinah, 
najbolj pa sta odstopala otro
ka, ki sta se z materjo naselila 
v romski tabor Lepovče. 
Omenjena družina občasno 
živi na območjih Ribnice, 
Kočevja, Velikih Lašč in Viča. 
Na slednjem so tudi stalno pri
javljeni. Zaradi represivnega 
ukrepanja policije in stalnega 
nadzora ter učinkovitega 
raziskovanja kaznivih dejanj 
se je ta družina v mesecu 
marcu 1999 odselila iz naše
ga območja.

Da bi učinkoviteje obvladovali 
romsko problematiko, bomo 
Rome še nadalje nadzorovali z 
raznimi oblikami dela, še 
posebej v letnem času, ko je 
zaradi nabiranja raznih zelišč 
njihova migracija še večja.

V zvezi s tem 
naprošamo tudi 
občane, da nas 

obveščajo o 
zadrževanju in 

kampiranju Romov 
izven njihovih 

taborov.

Mirko Ješelnik 
komandir Policijske postaje 

inšpektor I. razreda

Iz odgovora občinskemu svetu: dr. Peter Rus, direktor ZD 
Ribnica:

Trenutno ZD razpisuje delovno mesto zobozdravnika za 
nedoločen čas. Kljub pravočasnemu razpisu pa mesto še ni 
zasedeno, saj izbrana zobozdravnica iz novembrskega razpisa 
delovnega razmerja iz neznanih razlogov ni sklenila, zato razpis 
ponavljamo. Žal tudi upokojeni dentist ni izpolnil obljube in do 
zaposlitve novega zobozdravnika ostal v pogodbenem razmerju. 
ZD je zato prerazporedil svoje kadre in storitve opravlja v načr
tovanem obsegu. Prav tako se dogovarja z zobozdravnico- 
pripravnico iz domačega kraja, obenem pa je potrebno tudi 
štipendirati vsaj dva domačina. Za to srednjeročno rešitev 
nimamo zagotovljenih finančnih sredstev.

ZD SE UBADA S SOCIALNO VLOGO, ZASEBNIKA S 
SAMOPLAČNIŠTVOM

Naj mi bo dovoljeno ob tem opozoriti še na nekaj pomembnih 
dejstev, ki bodo pogojevala (ne) zadovoljstvo Ribničanov z 
zobozdravstvenimi storitvami:
Kombinacija, ki jo trenutno v Ribnici imamo, ni najboljša rešitev. 
Dogovarjanje o "pokrivanju" (petki, sobote, čas dopustov, izo
braževanje, bolezen) ne poteka. Med ZD in zasebnikoma ni 
koordinacije, ker se slednja sklicujeta na poslovno tajnost njune 
pogodbe in ne pomagata reševati težav z dodatnimi bolniki. O 
tem je vodstvo ZD obvestilo zdravstveno zavarovalnico in urade 
županov občin.
Vse bolj izstopa socialna vloga ZD, ker zasebno delo omogoča 
samoplačništvo, ko gre za krajše čakalne dobe, za nadstandardne 
storitve ali materiala. Po sklepu OS iz leta ‘96 pa ZD tega ne sme, 
zato status izvajalcev ni enakopraven.
Zobozdravnik ZD pridobiva dohodek le preko pogodbe z 
zdravstveno zavarovalnico in ne more skrajšati čakalne dobe na 
račun samoplačnikov. Manjši dohodek vpliva tudi na počasno 
obnovo opreme, konkurenčnost na trgu in povečuje nezado
voljstvo zobnih terapevtov. Normativi so določeni in vsaka preko
račitev pomeni izgubo, ker ni plačana. Bolniku tako ostajata na 
razpolago le pritožba ali zasebnik.

RIBNICA CAPLJA ZA TRENDI V RAZVITIH DRŽAVAH
Stanje na področju ortodontije že več kot 20 let kaže na večje 
potrebe od priznanih. Nezadovoljstvo staršev in mladine se prav 
v zadnjem času stopnjuje, ker seje ortodontka iz Kočevja upoko
jila, nato pa začela delati kot zasebnica. Pričakuje tudi pripada
joči delež koncesije Ribnice. Vodstvo ZD meni, da se dejavnost 
mora odvijati v ZD, soglasje h koncesiji ali razpisu pa pogojuje s 
tem, da se izenači že prej omenjeni neenakovredni status vseh 
izvajalcev zdravstvenih storitev.
Ustanovitelj in izvajalci bi se morali dogovoriti o strategiji razvo
ja zdravstva, ker država tega ni storila, temveč je odločitev pre
pustila ustanoviteljem javnih zavodov.

(Op. ured.: Osnutek strategije po dogovoru z županom in 
strokovno sodelavko Oddelka za družbene dejavnosti pripravlja 
dr. Rus.)
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j PIŠEJO NAM

SLEMENSKE NOVIČKE

Sveti Gregor, središče Slemen, bolj poznan kot 
rojstni kraj našega velikega sociologa, politika, 
časnikarja, organizatorja in pisatelja dr. Janeza 
Evangelista Kreka, se ne more ponašati še s 
kakšno kulturno znamenitostjo, se pa lahko pona
ša s prireditvami, ki jih prirejamo domačini 
Slemen. Tradicionalne poletne kmečke igre, kater
ih glavni organizator je Turistično društvo Slemen, 
že nekaj let privabljajo kar lepo število obiskoval

cev. V zimskem in spomladanskem delu pa se 
pripravlja dramska skupina za nastop na belo 
nedeljo, ko v Slemenih praznujemo žegnanje. 
Letos smo s pripravami začeli že kmalu po novem 
letu, saj je potrebno najprej izbrati primeren tekst 
in ljudi, ki so pripravljeni v tem sodelovati. Gonilna 
sila je še vedno izkušeni stari amaterski igralec in 
režiser Metod Jaklič ter še dvanajst članov 
različnih starosti. Vaje so včasih kar naporne, saj 
se mora človek, če hoče v tem sodelovati, mar
sičemu odpovedati. Potekale so ob koncu tedna,

Komentar na članek: SAMO STROŠKI, 
POTRDILA, DA JE STANOVANJE NJIHO

VO, PA OD NIKODER (št. 3, str. 7).

Zaradi nesramnih žalitev in natolcevanj, pod 
katere se "blokar" niti podpisati ne upa, smo 
izpuščali določene dele (označeno). Objavljamo 
brez lektorskih popravkov:
(žali v predhodnem stavku)...Udrihate po edinem 
pametnem bloku št. 6, kot da je črna ovca na 
Prijateljevem trgu, zato ker ni prevzel upravnika. 
Blok ima zakonsko pravico do izbire upravnika in 
da registriran sam upravlja. Tudi niste pojasnili 
bralcem, kako ta blok "moti ogrevalni sistem" P. 
Trga. Ko je "ZRMK" ugotovil "velike izgube" energi
je na P. Trgu, kako to da potem niste ugotovili in 
napisali vsaj približno prihranke naše zelo drage 
investicije (6.000+100.000 SIT), ki jih vi seveda 
ne boste plačali? Ali veste, da upravnik vsako 
stvar "mastno zaračuna"?..(žali v naslednjem 
stavku)
Da bi še bolj prepričali ljudi, kako je investicija 
potrebna, ste na koncu članka ...(žali), da je 
soglasje za projekt že doseženo. Kakor vidite, je 
ravno nasprotno.
Prosim za popravek sicer bo kopija pisma visela 
na oglasnih deskah Ribnice.
Drugo: Ni lepo, da mora biti članek v Rešetu pod
pisan s polnim naslovom, zakaj ne objavljate anon
imna pisma. Mogoče bi se šele takrat razkrila mar
sikatera novica in resnica v Ribnici. Tako in zato 
ostali ljudje ne pišemo v Rešetu, ker bi nas linčali 
in izvrgli iz družbe..„(žali v naslednjem stavku). 
Toliko za sedaj. Objavite in popravite to pismo, če 
imate kaj. Resnica je resnica

Blokar

Iz uredništva
ANONIMNO PISMO "SLOKARJA"

Izjemoma smo objavili del ANONIMNEGA pisma s 
podpisom "BLOKAR", ker ga postavljamo za dober 
zgled, zakaj takšni nesmisli ne sodijo v korekten 
poslovni in komunikacijski odnos.
"BLOKAR" je poln gneva do obravnavane zadeve 
in namesto da bi članek bral natanko tako, kot je 
zapisan, vsiljuje drugačno razlago. Oči so se mu 
zatemnile že v drugem odstavku članka, ko se je 
prepoznal v neimenovanem bloku, ki "visi na ostal
ih blokih in moti celotni ogrevalni sistem". To, 
neimenovani "BLOKAR", je izjavil g. Matjaž 
Malovrh in je tudi jasno imenovan kot vir informa
cije. Če je kdo udrihal, piše KDO, samo prebrati je 
treba besedo za besedo. Novinar odgovornosti za 
izjave drugih ne sme prevzemati.
Potem pišete, zakaj v nadaljevanju članka "niso 
napisani vsaj približno prihranki naše zelo drage 
investicije (6. 000+100.000 tolarjev)". Kako, za 
božjo voljo, pa berete članek?
V tretjem stolpiču zgoraj niste hoteli prebrati dejst
va, ki ga je izpostavil g. Malovrh, češ da " boste 
morali biti za dobro ogrevanje pripravljeni dajati 
denar na stran, jemati kredite, da boste zanj lahko 
plačali od 50 do 100.000 tolarjev".
In čisto na koncu tudi piše, da je soglasje 60% 
lastnikov že doseženo...
Že na samem sestanku zastopnikov blokov sta 
oba uradna predstavnika govorila o 50% soglasju, 
kasneje, po dodatnem poizvedovanju, je menda 
številka znašala 60%. Prav tako je g. Malovrh 
dejal, da nekaterim upravnikom zadošča že mini
malno večinsko soglasje, drugi zahtevajo višje, 
odvisno od njihove politike. Na odločitev SPL v

po nekaj ur, saj med tednom praktično ni možno 
zbrati vseh sodelujočih, ker so po različnih šolah in 
službah. Vendar je ves trud poplačan, ko na dan 
nastopa pred sabo vidiš polno dvorano in ljudi, ki 
budno spremljajo dogajanje. In prav to se je zgodi
lo tudi letos na soboto, 10.04. in belo nedeljo, 
11.04., ko seje v Slemenih na predstavi veseloigre 
Španska muha zbralo toliko ljudi, kot jih v 
Slemenih že dolgo ni bilo. In nazadnje je bilo popol
no zadovoljstvo nas vseh, da so ljudje ob koncu 
zapustili dvorano veseli in nasmejani. Naj se ohrani 
ta običaj! Mnogo uspehov tistim, ki v prostem času 
skrbijo za dobro voljo krajanov.
Z veseloigro Španska muha bomo gostovali tudi 
po drugih večjih okoliških krajih, saj hočemo z njo 
uspešno predstaviti kulturno delovanje našega 
kraja in občine Ribnica. Ohraniti želimo tradicijo, 
obenem pa naš kulturni dom, ki je res v žalostnem 
stanju, in upamo, da bo tu kakšno besedo imela 
tudi naša občina Ribnica. Vsi aktivni člani smo 
namreč prišli do spoznanja, da je naša dobra volja 
in veliko truda le premalo za ohranitev tradicije in 
objekta.

Peter Adamič 
KUD SLEMENA

redakciji nismo mogli čakati, ker je treba dela 
zaključiti do roka, zadeve se pa tudi ne sme preju
dicirati.
Tako objavljamo sedaj, česar nismo mogli vedeti 
tedaj: Ker v štirih objektih ni bila zagotovljena veči
na soglasij, SPL d.d. energetskega pregleda ne 
more naročiti.
OBJAVI IN POPRAVI TO PISMO, ČE IMAŠ KAJ, ste 
ob koncu zapisali, dragi "BLOKAR". To, spoštovani, 
sem pa storila, čeprav je proti vsem načelom nor
malne komunikacije, ker je pismo napisano skra
jno osebno žaljivo (ko bi imeli vsaj pravili), pred
vsem pa nesprejemljivo zaradi grožnje. Pišete, da 
bi se, če bi objavljali anonimna pisma, razkrila 
marsikatera novica in resnica v Ribnici, a na 
Vašem primeru smo videli, kaj bi se v takšnih 
primerih zgodilo.
Ne bi Vas "linčali in izvrgli iz družbe" zaradi dejstev, 
družba Vas lahko zavrača zaradi takih nizkotnih 
dejanj, ki izvirajo iz Vaših predsodkov. V osebnih 
natolcevanjih lažete. Vem zakaj. To je lažje kot 
zadevo preveriti. Ste mar kdaj potrkali na naša 
vrata, kdaj poklicali po telefonu? Doslej nismo še 
nikogar odslovili in podpiramo svobodno izražanje 
mnenj, da so le argumentirana in tehtna, brez 
podtikanj. Venomer pozivamo, bodite kritični. Celo 
tako pretiravam s spoštovanjem vsakega mnenja 
in človeka, da sem objavila Vaše grozilno pismo.
In ko bi vsebine kdaj pozorno brali, bi videli, da pol
nih naslovov nikoli ne objavljamo, služijo nam le za 
to, da verodostojnost podpisnika lahko preverimo. 
Večina si upa ime zastaviti za napisano.

Zato:
Ne mahajte mi z: "Resnica je resnica." Vi je ne poznale. 
Še ena izmed osnovnih resnic Vam ni sveta: Vaše pravo 
ime in priimek!!!
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PIŠEJO NAM

NAJ NAS VEŽE PRIJATELJSTVO!

Domačemu kulturnemu društvu je ponovno uspelo docela napol
niti dvorano DC-16 v Dolenji vasi, kjer je 27. marca potekala 
prireditev za materinski dan.
Občinstvo so najprej pozdravili ubrani glasovi MPZ Lončar, 
potem pa sta besedo prevzela in vodila program napovedovalca 
Melita in Tomaž in med programom prebirala misli o pri
jateljstvu. To prepotrebno vrednoto smo si namreč izbrali za 
nosilno temo letošnje prireditve. Sodelovalo je kar 74 otrok, kot 
učenci osnovne šole in kot pevci cerkvenega in šolskega zborčka.

Otroška folklorna skupina je vadila komaj en mesec, a oder je bil 
njihov, navdušenje občinstva pa prav tako Foto: A. Pahulje

Največje priznanje je požela otroška folklorna skupina, ki je s 
svojim prisrčnim in razigranim nastopom povsem navdušila 
obiskovalce.
Brez skupine "Nori maček" seveda ni šlo, letos pa je z njimi 
nastopila tudi Marjana Klun, ki je igrala na saksofon.
Fantom, ki so poskrbeli za ozvočenje, osvetlitev in pripravo dvo
rane se ob tej priliki iskreno zahvaljujem.

Andreja Pogorelec 
predsednica KUD-a France Zbašnik

OSNOVNOŠOLCI SMO OČISTILI DOLENJO VAS

Sneg je skopnel, zacvetele so že pomladne cvetlice. »Zacvetele« pa so tudi 
poti in stezice, vendar ne od prebujajoče se pomladi, ampak od odpadkov, ki 
jih ljudje odmetavajo vsepovsod.

Učenci in učiteljice podružnične šole Dolenja vas gremo vsako leto nekajkrat 
na očiščevalno akcijo. Konec marca smo si razdelili okolico, kjer naj bi pobi
rali navlako, in se odpravili vsak v svojo smer. Vsi smo pridno pobirali smeti. 
Velikokrat smo jih tudi sami odvrgli, čeprav vemo, da to ni prav. Ne moremo 
pa verjeti, da nekateri ljudje smeti iz svojih gospodinjstev odmetavajo kar v 
grmovje ob cestah. Kolikor smo se mogli splaziti med bodeče grmovje, smo 
pobrali vso nesnago in jo odnesli v bližnje kontejnerje.
Seveda pa je še veliko poti, ki jih učenci sami ne moremo počistiti, pa čeprav 
bi bilo še kako potrebno. Ob vseh cestah opažamo vržene plastenke, papirje, 
steklenice, plastične odpadke... Mogoče bi bilo dobro, da bi se kdaj zbrali 
mlajši in starejši krajani in se skupno dogovorili za čistilno akcijo.

Prav bi bilo, da bi se vsi ljudje zavedeli, da nam je narava podarjena. Vračala 
nam bo, če bomo z njo lepo ravnali.

Učenci OŠ Dolenja vas

TRENUTKI Z MAMICAMI OB NJIHOVEM 
________________PRAZNIKU_______________

Učiteljice in učenci OŠ Sušje smo se v dogovoru s starši letos odločili, da 
bomo kulturni program ob materinskem dnevu predstavili v dvorani Ideal cen
tra v Ribnici.
Ta ideja se je porodila zaradi prostorske stiske, ki nas omejuje, kadar je prired
itev v učilnici. Na naši šoli imamo letos le 32 učencev, zato smo bile učiteljice 
nanje zelo ponosne, ker so posamezne točke lepo predstavili.
V nagovoru so povedali, da so majhni in da so se zato z veliko ljubeznijo 
potrudili za svoje mamice. Tudi obisk gledalcev je bil presenetljiv.
Da šola lepo živi v kraju, da starši sodelujejo z učiteljicami in so veseli uspe
hov svojih otrok, je na koncu prireditve povedala mamica Erika.
Zahvaljujemo za vzpodbudne besede.

Učiteljice OŠ Sušje

Z ZIMSKE ŠOLE V NARAVI
Vrnili smo se zdravi, brez poškodb in s prijetnimi občutki

Letos smo prvič organizirali ZIMSKO ŠOLO V NARAVI za učence 5. razredov. 
Udeležilo se je je 66 učencev. Bivali smo v Počitniškem domu Zavoda za leto
vanje otrok v Zgornjih Gorjah pri Bledu, in sicer od 8.3. od 13.3.'99. Dom leži 
v prijetni gorenjski vasici, ki je od Bleda oddaljena le 4 km. Vreme nam je bilo 
naklonjeno, zato smo začetni in nadaljevalni smučarski tečaj realizirali na 
smučišču na Pokljuki in na Kobli. Na smučišče smo se vozili z avtobusom, na 
katerem smo imeli ves čas shranjene smuči. Imeli smo čas za počitek in mal
ico ter se v popoldanskih urah vrnili v dom na kosilo. Zadnji dan bivanja smo 
tekmovali v veleslalomu. Tekmovali so vsi učenci, saj so po štirih dnevih teča
ja tudi učenci začetniki osvojili toliko smučarskega znanja, da so prevozili 
lažjo veleslalomsko progo. Učencem smo podelili diplome z nazivom zelo 
dober smučar, dober smučar in smučar. Najboljšim trem dečkom in deklicam 
pa smo podelili medalje. Učenci so spoznali in upoštevali pravila na smučišču. 
Uresničili smo številne cilje z družboslovnega, naravoslovnega, glasbenega, 
likovnega in vzgojnega področja.

Učenci so se družili, zabavali in aktivno sodelovali tudi v večernih programih. 
Ogledali smo si Bled, ki je tudi v zimskih mesecih prečudovit. Skupaj smo 
preživeli pet prijetnih dni in se v šolo vrnili zdravi, brez poškodb in s prijetnimi 
občutki.
Upamo, da bo zimska šola v naravi v bodoče postala vsakoletna sestavina 
vzgojno-izobraževalnega programa za čim več učencev 5. razreda.

Olga Černe
Osnovna šola dr. Franceta Prešerna 

RIBNICA
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KULTURA

MIKLOVAHISA
RIBNICA

ZGODOVINA 
KNJIŽNICE 

ali PODOBA V 
ZRCALU

Zmeraj več vas je, ki obiskujete knjižnico, zmeraj več 
želite in vse bolj zahtevne in izčrpne informacije potre
bujete.
Knjižničarji se trudimo. S svojim strokovnim znanjem in svoji
mi izkušnjami poskušamo odgovoriti na vprašanja: kaj, kako, 
kdaj, kje, kdo in zakaj.
Knjižnica je svojim občanom vseh starosti in izobrazbe 
na voljo pri izobraževanju, raziskovanju, razvedrilu, 
strokovnem izpopolnjevanju, načrtovanju kariere, počit
nic, kupovanju stanovanja, prenavljanju hiše, pisanju 
šolske naloge, seminarja, obdelovanju vrta...
Knjižnica in knjižničar želita zadovoljiti prastaro 
človeško željo vedeti, znati, doživljati, sporočati. Te 
potrebe zadovoljujeta s pomočjo organiziranega zbiranja, 
urejanja, hranjenja, predstavljanja in posredovanja infor
macij, pa tudi s pomočjo drugih knjižnic, povezanih v 
knjižnični informacijski sistem, ki skrbi za pretok 
knjižničnega gradiva in informacij vseh slovenskih 
knjižnic ter seveda gigantskega svetovnega knjižničnega 
fonda.
Pravijo, da je knjižnica svet v malem, hkrati pa zrcalna 
podoba svojega okolja.
In kakšni smo v tem zrcalu?
Za prispevek o zgodovini ribniške knjižnice ter o njeni 
sedanji podobi sem se odločila zato, ker se je ta naš "svet 
v malem" znašel na veliki prelomnici. V današnjem času, 
ko je knjižnica kot informacijsko središče neusahljiv izvor 
vedenja, pomeni razvoj knjižnice biti ali ne biti nekega 
okolja. Da smo se podzavestno odločili za biti, pa priča že 
prvi stavek v tem prispevku (zmeraj več vas je, ki obisku
jete knjižnico).
Ta "biti" pa obvezuje. Razvoj knjižničarstva je tako 
eksploziven in zahteven, da mu lahko sledijo le najboljši. 
Kako biti najboljši? Ali je današnji trenutek prvi in edini 
v zgodovini ribniške knjižnice, ko smo najboljši ali pa 
vsaj blizu temu? Kako daleč od najboljšega smo bili v 
preteklosti, kako bo s tem v prihodnje?
Morda bom s prispevkom o ribniški knjižnici, ki bo sledil 
v naslednjih številkah Rešeta, lahko odgovorila na zas
tavljena vprašanja. Teme, ki jih bom obdelala, bodo 
naslednje:
- zgodovina ribniške knjižnice;
- organiziranost današnje knjižnice in strokovno delo v 
knjižnici;
- strokovne in specialne knjižnice v našem okolju;
- širitev in nova organiziranost knjižnice.

"Zrcalce, zrcalce na steni, obrazek mi dobro poglej..." 
Ko bo zadnji prispevek na papirju, obkrožite eno od treh 

možnih oznak stanja podobe v zrcalu:
a) to je podoba popolnosti

b) potrebujemo samo malo dekorativne kozmetike
c) potrebujemo plastičnega kirurga.

Vesna Horžen

Razmišljanje ob razstavi Dušana Fišerja

TEMA 0 RESNIČNOSTI, KI PA SE 
DEJANSKO RAZLIKUJE OD REALIZMA

Ob vstopu v Galerijo se ponuja še ena dimenzija prostora, in sicer v delih 
umetnika Dušana Fišerja. Opus predstavljenih del deloma spominja na 
baročni iluzionizem, kjer si lahko preko fizične meje stene stopil v neki 
novi svet, ki ga je umetnik poustvaril s pomočjo iluzije. Stena se je tako 
poglobila in se končala šele tedaj, ko je to zahtevala sama slikarija. Tudi 
tuje prisoten ta navidezni oz. iluzionistični prostor, ki pričara vstop v novi 
kozmos.
Slika »Berlin u-topos« je tista, ki bi lahko štela za skupni imenovalec vseh 
ostalih del in ki se najbolj konkretno razodene kot prostor - kot da bi šlo 
za konkreten posnetek iz zraka, ki pa ga seveda slikar interpretira po svoje 
in deloma izvzame zvestobo naravi. Tako je ustvaril prostor, njegovo 
razsežnost tudi, toda posamezni objekti so minimalizirani, tako da čakajo 
na vpogled ali pa vsaj na delno razkritev. Pri tem pomaga celo sam slikar. 
Na naslednjih delih postane izkušnja že globlja, saj določena telesa, ki bi 
bila lahko prisotna na prej omenjeni sliki, izolira, jih poveča, poudari ter 
jih popolnoma abstrahira, tako da se zdi, da pokaže neki novi svet, izha
jajoč iz prvega, toda dokončno jih ne razkrije. To bi bilo popolnoma 
utopično. Dovolj je le osvetliti s samim bitom človeka ta slikarjev koz- 
most, ki temelji na podlagi raziskovanja tistih sfer, ki bivajo nekje globoko 
v nas in so skoraj kaotične, ker se jih ne da razumsko opredeliti. Ta kraj 
kozmosa je slikar odkrival korak za korakom, pretanjeno, nehote odkril 
dodatno ter nikoli dokončno razkril, kot da bi ga zaustavila meja logosa 
(beseda, razum)...
Slikarje torej ustvarjal prostore, realnosti pa seje ognil na ta način, dajo 
je abstrahiral ter vpoklical vanje svoje lastne subjektivne vizije, ki pa so 
refleksija realnosti. Ni pa se ognil resničnosti. S prostori se dejansko 
srečujemo v življenju, celo opredelili smo jih. jih poimenovali in sijih na 
ta način opredelili. Resnično pa obstajajo tudi »prostori« znotraj nas - 
prostori sanj, želja, hrepenenj ali pa prostori, ki so le odsev prvih. Človek

v slednjih pa živi v svoji čutnos-živi v obojih, v prvih je prisoten fiz,cn 
ti, čustvenosti, ir^g—
Pomembna prvina za poustvarjanje le -teh je fantazija, saj se da le z njeno 
pomočjo videti tisto, česar moč je le Čutiti. Za ilustracijo tega naj služi 
misel Filostrata, velikega misleca, ki je/ivef na prehodu iz 2. v 3. stol.n.št.: 
»Te učinke ustvarja domfenBa mdajfl|)retnejši umetnik od posnemanja. 
Imitacija lahko prikaže le to, kar je videla, domišljija pa to, česar ni 
videla.«
Slikar se je resda izognil mimetičnosti, s tem da je fizične prostore 
abstrahiral in jih tako očisiil rmn|ivpsti ter jim podal noto tistih prvin, ki 
bivajo v človeku, ki pa zaradi svoje narave niso natančno determinirane in 
se razlikujejo od individuuma do individuuma. Obstajajo pa vendarle in so 
resnični. I
Prostor je bil, še preden je vstopila figura vanj. Sama »figuralka tu ni 
neposredno prisotna. »Figura«, ki lahko pooseblja človeka, je sicer ustvar
ila prostor, še preden je sama vstopila vanj. Vstop v prostorje slikar pre
pustil gledalcu. Napetost, ki je nastala zaradi »nedokončno odkritega« 
med gledalcem in platnom, povzroči, da gledalec s svojim v-pogledom, 
kontemplacijo vanj vstopi in tako dani prostor postane lasten njegovemu 
lastnemu univerzumu.
Opus lahko res predstavlja temo o resničnosti, ki se razlikuje od realizma, 
če jemljemo realistično kot tisti dejansko posnetek narave, resničnost pa 
kot tisto komponento človekove biti, ki biva znotraj njega samega.

Polona Lovšin
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KULTURA

USODA JE PRIPELJALA 
ZETA K HIŠI IN 200 - 
letna TRADICIJA JE 

OŽIVELA
Janez Pogorelec vrti kolovrat in uspe 
izoblikovati vrčke in vrsto ličnih 
lončenih uporabnih ter okrasnih 
izdelkov, Ana Češarek pa je s 
priženitvijo zeta, ki izvira iz stare 
lončarske družine, začela odkrivati 
svoj ustvarjalni dar. Roke ji oblikujejo 
skulpture in ob odprtju njune razs
tave 26. marca v Galeriji Toni, sta bila 
na polici postavljena tako papež kot 
krošnjar. “Se malo zamisli, pa rata” je 
povezovalcu Medardu Puclju svoje 
vzgibe pojasnila Češarkova iz Dolenje

vasi, ki ni skrivala ganjenosti ob 
slovesnem prikazu njunega dela. Prej 
se je ukvarjala z družino, zdaj pa, ko 
se je potomec priznanega Franca 
Pogorelca odločil nadaljevati preko 
200 let staro tradicijo, samo sebe pre
seneča z darom, ki ji je dan.
Njun trud, ne samo 3 - mesečno delo, 
ki sta ga porabila za razstavo, je poz
dravil tudi župan, predstavnik občine 
kot pokroviteljice, ki "močno podpira 
oživljanje in promocijo naše domače 
obrti".
Da ni vse kup prežgane gline in 
razbitih loncev, kar so nekdaj trdili za 
zapacane lončarje, kot je iz pretek
losti izbrskal Medard, kažejo njuni 
uporabni in okrasni predmeti, vsi tudi 
naprodaj.

A. P.

PEVCI RIBNIŠKEGA 
OKTETA V JUŽNI 

AMERIKI
Pevci Ribniškega oktetata Jože Kores, 
Miloš Genorio, Stane Mancini, Janez 
Peček, Marjan Kraševec, Jože Černe, 
France Lesar, Dragiša Ognjanovič in 
harmonikar Janez Goršič so se v 
začetku meseca aprila odpravili na 
gostovanje po Južni Ameriki. Pot jih 
bo zanesla v Čile, Argentino in 
Brazilijo. Na povabilo slovenskih 
rojakov - izseljencev bodo na triteden
ski turneji nastopili v Santiagu de 
Chile, Mendozi, Buenos Airesu,

Iguazuju, Sao Paolu, Itanhaemu in 
Rio de Janeiru. Ribniški oktet, ki je 
lansko leto praznoval dvajsetletnico 
uspešnega delovanja, ima za sabo že 
več kot sedemsto nastopov. V Čilu 
bodo letos nastopali prvič, v 
Argentini in Braziliji pa so pred leti 
že prepevali. Pod umetniškim vod
stvom prof. Jožeta Koresa bodo tudi 
obiskovalcem južnoameriških koncer
tov predstavili svoj bogati repertoar, 
ki obsega skladbe iz obdobja rene
sanse, baroka, klasike, romantike, 
pesmi raznih narodov, s posebnim 
poudarkom na slovenski ljudski in 
umetni pesmi.

Uroš Bregar

Rešeto

PRIHODNOST 
MUZEJA V RIBNICI 
SLONI TUDI NA VAS
Od leta 1995 obstajata projekt obnove in idejni 
načrt za stalno postavitev muzejske zbirke v rib
niškem gradu, katerega je oblikovala delovna 
skupina v sestavi: mag. Marjeta Mikuž, um. 
zgodovinarka, višja kustodinja v Slovenskem etno
grafskem muzeju; prof. Taja Čepič, prof. 
zgodovine in sociologije, višja kustodinja v 
Mestnem muzeju Ljubljana, Dragica Trobec 
Zadnik, um. zgodovinarka, kustodinja v Mestnem 
muzeju Ljubljana in dipl. arh. Mojca Turk.
Projekt je zelo široko zasnovan in v svojih devetih 
jedrih ( a) Prvotni prebivalci Ribniške doline, b) 
Prva omemba Ribnice in plemstvo, c) Vojne, 
lakote, črna smrt, turški vpadi, d) Ribničani 
pričnejo s krošnjarjenjem, e) Boj za staro pravdo, 
f) Zadnja čarovnica na grmadi, g) Ribničani 
zapuščajo svojo dolino, h) Stoletje vojn in delitev, 
i) Ribnica kot duhovno središče) in skuša 
približati bistvene procese, ki so oblikovali 
zgodovino Ribnice ter se zaradi pomanjkanja 
muzejskega gradiva ne opira na klasičen kronološ
ki princip oziroma predstavitev zbirk.
V oktobru 1997 je bilo realizirano prvo izmed 
jeder, saj je arheološka zbirka najstarejše 
poselitve Ribniške doline dobila svoje mesto v 
nekdanji Petkovi galeriji.
V letošnjem letu, ki je posvečeno dr. Metodu 
Mikužu, ima Muzej v načrtu postavitev naslednje
ga izmed jeder, to je obdobje vojn in delitev, prikaz 
stoletja, ki ga živimo. Če želimo, da bo projekt 
prenove zaživel, morajo Ribnica in njeni prebivalci 
zaživeti z Muzejem in mu pomagati, da se bo izvil 
iz težav, v katerih je, nanašajo pa se predvsem na 
pomanjkanje muzealij, predmetov, brez katerih ni 
mogoče realizirati razstave.

V TA NAMEN SE OBRAČAM NA VSE PREBI
VALCE RIBNICE IN OKOLICE, KI DOMA 

HRANIJO KAKRŠNEKOLI PREDMETE, ZA 
KATERE MORDA MENIJO, DA SO LE 

STARA ŠARA, ALI PA VEDO, DA SO VRED
NI, PA NE VEDO TOČNO, KAM Z NJIMI, DA 

SE OBRNEJO NA NAŠ MUZEJ. MORDA 
BODO NEKEGA DNE TE PREDMETE OBČU
DOVALI TUDI DRUGI. KAJTI, ČE NE BOMO 
DANES ZAŠČITILI DRAGOCENIH PREDME
TOV, BODO LE - TI PROPADLI IN NASLED

NJIM RODOVOM NE BOMO MOGLI 
POKAZATI, OD KOD IZHAJAMO IN KAKO 

SE JE ŽIVELO NEKOČ.

Vika Centa 
Muzej Miklova hiša 

Škrabčev trg 21 
Ribnica 

tel: 861 179
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SPORT UTRINKI

ROKOMET
18. kolo 1. B državne 

rokometne lige

RK CHIO BESNICA : RK 
RIBNICA 25 : 37 (12 : 19) 
Ribničani so popolnoma nadi
grali nemotivirane domačine in 
zabeležili doslej najvišjo 
zmago. Tokrat sta dopadljivo 
igro prikazala Ivanec in 
Zbačnik, izključen pa je bil 
trener Janez Ilc.

Strelci: Ilc 7, Hojč in Ivanec po 
6, Lesar 5, Pajnič, Dokič in 
Zbačnik po 3, Bartol in 
Zbašnik po 2.

19. kolo 1. B DRL
RK RUDAR TRBOVLJE : 
RK RIBNICA 
29 : 30 (14 : 16)
V kvalitetnem, zanimivem, 
borbenem in do konca nego
tovem srečanju so imeli rib
niški rokometaši nekoliko 
več znanja in sreče. Ob veli
ki pomoči navijaške skupine 
TORNADO so zmagali in si 
praktično zagotovili prvo 
mesto, čeprav na klopi ni 
bilo kaznovanega trenerja 
Janeza Ilca. Tokrat sta bila 
strelsko zelo razpoložena 
Hojč in Lesar.
Strelci: Hojč 10, Lesar 6, 
Pajnič 4, Ilc in Ivanec po 3, 
Dokič 2, Henigman in 
Bartol po 1.

20. kolo 1. B DRL
RK RIBNICA : RK GRAD
BINEC PREDDVOR 
30 : 15 (16 : 11)
Ribniški rokometni stroj melje 
vse pred seboj, tako da jim tudi 
gorenjski rokometaši na poti v 
1. A ligo niso predstavljali 
posebne ovire .
Priložnost je tokrat dobil mladi 
vratar Boštjan Grm, ki je 
pokazal, da je v bodoče potreb
no z njim resno računati. 
Strelci: Hojč 9, Lesar in Ivanec 
po 5, Ilc 4, Dokič in Špoljarič

po 2, Bartol, Zbačnik in 
Zbašnik po L

21. kolo 1. B DRL
RK DOL TKI HRASTNIK : 
RK RIBNICA 30 : 26 (17 : 15) 
Ribničani so že pred to tekmo 
tudi teoretično osvojili prvo 
mesto, zato niso zaigrali na 
ravni prejšnjih tekem, tako da 
so doživeli zaslužen poraz. 
Poznala se je tudi odsotnost 
trenerja Janeza Ilca, ki je 
nenadoma zbolel.
Za izreden uspeh - napredovan
je v LA DRL jim iskreno 
čestitamo. Podrobneje jih 
bomo predstavili v naslednji 
številki.
Strelci: Hojč 8, Lesar 5, Pajnič 
4, Ivanec 3, Ilc in Henigman 
po 2, Dokič in Špoljarič po L

KEGLJANJE
14. kolo II. DKL

KK GORICA TEKSTINA : 
KK RIBNICA
2 : 6
4930 : 5177
Zmago za Ribnico so dosegli 
Trdan, Drobnič, Jelušič in 
Rus.

15. kolo
KK RIBNICA : KK 
PROSOL - STIKING
6 : 2
5200:5098
Točko so osvojili Trdan, Rus, 
Drobnič in Jelušič.

16. kolo
KK MEHANO IZOLA : KK 
RIBNICA 3 : 5 
5185 : 5237
Zmagali so Maraž, Drobnič in 
Rus, zmagovalca pa je odločilo 
večje število podrtih kegljev.

17. kolo
KK RIBNICA : KK INTER- 
COMMERCE 6 : 2 
5302 : 5189
Ribničani so premagali tudi 
vodilno moštvo na lestvici, 
zmago pa so dosegli Trdan, 
Drobnič, Mate in Jelušič.

18. kolo
KK KOČEVJE : KK RIBNI
CA 6 : 2 
5413 : 5345
V sosedskem derbiju, kjer sta 
obe ekipi dosegli rekordno 
število podrtih kegljev, so 
zasluženo zmagali Kočevci.
Za Ribnico sta točko osvojila 
Kogoj in Drobnič.

19. kolo
KK RIBNICA : KK SLOVAN
5 : 3
5404 : 5283
Težka, a zaslužena zmaga rib
niških kegljačev, za katere so 
zmagali Drobnič, Maraž in 
Trdan.

20. kolo
KK LOKOMOTIVA : KK RIB
NICA 1 : 7 
4885 : 5202 
Zmagali so Trdan, Kogoj, 
Jelušič in Drobnič.

21. kolo
KK RIBNICA : KK ADRIA 
CONVENT 6 : 2 
5328 : 5119
Točko so dosegli Kogoj, Trdan, 
Drobnič in Jelušič.

22. kolo
KK BREST : KK RIBNICA
3 : 5
5367 : 5450
Z zmago v Cerknici so rib
niški kegljači osvojili 4. 
mesto, ki jim zagotavlja 
uvrstitev v novoustanovljeno 
1. B kegljaško ligo. Iskreno 
jim čestitamo, v naslednji 
številki Rešeta pa jih bomo 
obširneje predstavili.

Prispevke pripravil 
Marjan Hojč

5. ŠTEVILKA 
REŠETA 
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GRADIVO ZA OBJAVO ZBIRAMO 00 7. 
MAJA V UREDNIŠTVU REŠETA, ODD
ELEK ZA DRUŽBENE DEJAVNOSTI, 
OBČINA, GORENJSKA CESTA 3. 
Gradivo oddajajte v navedenem roku.

PD RIBNICA igi

MAJ

Datum: SOBOTA, L 
Kam: SVANA, GRMADA 
tradicionalni zimski pohod 
Načrt ture: Ribnica - Sv. Ana - 
Grmada - Kamen vrh, Velike 
Lašče
Zahtevnost: NI ZAHTEVNA 
Trajanje: 6 UR

MAJ

Datum: SOBOTA, 15.
Kam: na GOTENIŠKI 
SNEŽNIK (1289 m) tradi
cionalni zimski pohod 
Načrt ture: Kočevska Reka - 
Goteniški Snežnik - Gotenica 
Zahtevnost: NI ZAHTEVNA 
Trajanje: 5 UR

MAJ

Datum: SOBOTA, 22.
Kam: na KUŽELJSKO 
STENO (874 m) tradicionalni 
zimski pohod
Načrt ture: Potok - Stružnica - 
Kuželjska stena - Kuželj - Laze
- Potok
Zahtevnost: NI ZAHTEVNA 
Trajanje: 6 UR

INFO

Jože Andoljšek, (Tel.: 860-555) 
ali Odbor za pohode v 
društveni pisarni, Gorenjska c. 
9, ob ponedeljkih.
Prijave: Marjana Rozman, v 
četrtek pred odhodom (od 18. - 
19. ure) v društveni pisarni.

MLADINSKI ODSEK PD

Ribnica vabi dijake in študente, 
predvsem pa vse mlade (po 
letih ali po srcu) na:

MAJ

Datum: SOBOTA, 8.
Kam: na GOLICO (1835 m) 
Načrt ture: Planina pod Golico
- Koča pod Golico - Golica - 
Planina pod Golico 
Zahtevnost: MANJ ZAHTEVNA 
Trajanje: 6 - 7 UR 
Informacije in prijave
(do 6. 5. 1999):
Mitja Zbačnik, (863-258)
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RAZPIS

DRŽAVNEGA PRVENSTVA V SPRINT 
DUATLONU »RIBNICA 99 -

GENERALNI POKROVITELI DUATLONA IE OBČINA RIBNICA

Sprint duatlon 5km-20km-3km 
Duatlon za osnovne šole 2km-5km-lkm

1. KRAJ PRIREDITVE 5. KATEGORIJE
Ribnica (Stadion v obrtni coni na Po pravilih TZS (Triatlonske zveze
Ugarju) Slovenije)

2. DATUM IN ČAS PRIREDITVE
Nedelja, 2.5. 1999, s pričetkom ob 11. uri 
za osnovne šole in ob 12. uri mladinske 
in članske kategorije.

3. PRIREDITELJ
Triatlon klub Ribnica

6. NAGRADE
Prvi trije tekmovalci v kategorijah pre
jmejo kolajne (v kategoriji morajo biti 
vsaj štirje tekmovalci, sicer si organizator 
pricjržuje pravico, da opusti posamezno 
kategorijo, tekmovalce pa bo priključil k 

vi naslednji kategoriji).

4. PRIJAVNINA
Startnina znaša 2000 SIT v predprijavi ^ 
na tel. (061 )-861-844 (Damjan) oz. Gi 
(041 >51-97-18 (Mitja) do 28.4. 199^nai 
dan tekmovanja, 2.5. 1999, pa 2500'i 
Za osnovnošolce znaša startnina v pjpfd- 
prijavi 1000 SIT, na dan tekmovanj 
1500 SIT.

PLOSNO
^Tekmuje se po pravilih Triatlonske zveze 
Slovenije. Vožnja v zavetrju je dovoljena. 
Dvig startnih številk in prijava na dan 

^tekmovanja od 9.00 do 10.45.
zglasitev 1 uro po prihodu zadnjega 

(tekmovalca v cilj na startno ciljnem pros-

Vsi tekmovalci dobijo majico, topel obrok 
in pijači).

Pet najboljših tekmovalcev in tri najboljše tekmovalke v absolut... 
konkurenci prejmejo denarne nagrade:

MOŠKI ŽENSKE
za prvo mesto 
za drugo mesto 
za tretje mesto 
za četrto mesto 
za peto mesto

30.000 SIT za prvo mesto 15.000 SIT
20.000 SIT za drugo mesto 10.000 SIT
10.000 SIT za tretje mesto 5.000 SIT
8.000 SIT
4.000 SIT

Na podlagi 1. odstavka 47. člena Zakona o stavbnih 
zemljiščih (Ur.l. RS, št. 44/97) in sklepa Občinskega 
sveta Občine Ribnica z dne 26.02.1998 Občina 
Ribnica, Ribnica, Gorenjska cesta 3, razpisuje

JAVNO DRAŽBO 
ZA PRODAJO 

NEPREMIČNIN,

ki bo v sredo, dne 12.05.1999, s 
pričetkom ob 12. uri, v sejni sobi Občine 
Ribnica, Ribnica, Gorenjska cesta 3.

I.
Predmet prodaje je stavbno zemljišče 
pare. št. 451/28 - gozd v izmeri 4 a 68 m2, 
k.o. Gorenja vas.

II.
Izklicna cena znaša 907.300,00 SIT.

III.
Varščino v višini 10 % izklicne ceneje 
potrebno plačati pred javno dražbo, 
celotno preostalo kupnino pa mora 
uspeli dražitelj plačati v tridesetih dneh 
od dneva, ko sklene pogodbo.

IV.
S potrdilom o plačilu varščine se dražitelj 
izkaže pred pričetkom dražbe. Varščino 
je potrebno plačati na žiro račun Občine 
Ribnica, št.: 51310-630-12019 ali pri bla
gajni Občine Ribnica, Gorenjska cesta 3. 
Varščina se uspelemu dražitelju vračuna v 
kupnino, ostalim udeležencem pa se vrne 
brez obresti najkasneje v treh dneh po 
javni dražbi.

V.
Na javni dražbi lahko sodelujejo vse 
pravne osebe s potrdilom, da imajo sedež 
na območju Republike Slovenije, in fiz
ične osebe s potrdilom o državljanstvu. 
Pooblaščenci pravnih oseb morajo na 
javni dražbi predložiti pooblastilo za lici
tiranje.

VI.
Uspeli dražitelj mora skleniti kupoproda
jno pogodbo v petnajstih dneh po opravl
jeni javni dražbi. Če dražitelj po svoji 
krivdi pogodbe ne podpiše v postavljen
em roku, se šteje, da je odstopil od naku
pa, plačana varščina pa zapade prodajal
cu.

VII.
Davek na promet nepremičnin in stroške 
overitve plača kupec.

VIII.
Ogled nepremičnine je možen na kraju 
samem.

Dodatne informacije lahko dobite na tel. 
št. 861 - 090.

VABLJENI ! OBČINA RIBNICA
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NAREDIMO TEMU KONECKAKO SMO ČISTILI TENTERO
ali

APEL EKOVANDALOM
Je že tako, da včasih opravljamo posel, ki nam ni prav nič 
povšeči. Pravzaprav smo le iskali novo plezališče. Kot verjetno 
veste, smo pred časom želeli opremiti svoje lastno plezališče na 
Veliki Beli steni nad Glažuto. Žal smo morali svoj projekt zaradi 
višje sile opustiti. In tako je v igro prišla Tentera. Na žalost je to 
izredno majhen objekt. Njegova edina prednost je, da je blizu 
doma. To pa omogoča, da lahko otroke peljemo plezat praktično 
s kolesom. In tako smo se onega dne odpravili preverit dejansko 
stanje. Urh, Aleš, Lukič, Pranjič, Turi, Šobi, Ciril, Mary in moja 
malenkost smo zgroženo ugotovili, da je stanje porazno. 
Pločevinke, smeti, deli kolesa in še in še. Ne boste verjeli, izvo
hali smo celo živalsko kožo in drobovino, shranjeno v neraz- 
gradljivo vrečo ter odvrženo v Tentero.

Dejansko ne 
razumem 
ljudi, ki 
nimajo niti 
toliko soli v 
glavi, da bi 
se zavedeli, 
da s tem šči- 
jejo v svojo 
lastno skle
do, saj 
posredno 
pijejo prav 
to vodo. 
Ampak kaj 
to njih briga. 
Teh nekaj 
let, kolikor 
bodo še 
tlačili to 
našo ljubo 
zemljico, 
bodo že 
zdržali. Kaj 
bo pa po nji
hovi smrti, 
jih pa itak

A smo res tako bedni, da do naše svinjarije lahko 
Aleš in Ljutkič prideta le s plezalnimi vrvmi?

ne briga. Pa naj se zanamci ukvarjajo z ekoproblemi.
Ja, čudna so pota Gospodova, vam pravim. Po skupno opravl
jenih dvainštiridesetih prostovoljnih delovnih urah smo objekt 
približno očistili ter ga pripravili za morebitno plezališče. Sedaj 
nas skrbi edino to, da se ne bodo stene poleti zaradi kondenza 
orosile, saj bi nam to onemogočilo plezanje. In pa, če se spet ne 
pojavi kakšen ekološki nebodigatreba ter jo zasvinja. Spet. 
Tentera pa nič...

Op. V tekstu namenoma ni krajev oziroma imen, ki hi kazati na 
morebitno poreklo odpadkov. Upam pa, da se boste lastniki smeti 
vseeno prepoznali in da vas bo do konca življenja zaradi tega pekla 
vest.

ZDAI!
Poglejte, kaj je v pol leta nastalo manj kot 100 metrov od 
romskega tabora v Goriči vasi! Popolno divje odlagališče. To ni 
isto kot kupi železa, ki v taboru čakajo na transport z vagoni in so 
dobro ter dobičkonosno romsko opravilo. Tole nad majhnim 
potočkom kriči po nujni očiščevalni akciji in potrjuje eno izmed 
domnev: Nihče ne nadzira tega terena ali: vsakdo, ki tja zaide, v 
hipu postane slep?

A.P.

ŽELEZNA IKONA ČAKA 
NA EKOLOŠKO VILO

Tičko v Žlebiču je železna ikona! Po tolikih letih zapuščenosti si 
v imenu čistega okolja nihče ne upa z najbolj prometne poti 
odpeljati vnebovpijočo kripo. Vrsta pristojnih služb izvrstno 
obvlada prelaganje odgovornosti in ravno to so tiste peripetije, 
ki pripeljejo do enega izmed vrhuncev človekove nemarnosti. 
Tako so se vrli Slovenci s podporo popolne ignorance inšpekci
jskih in vseh ostalih služb, ki jih država oklicuje za prepotrebne, 
zgražali pri razvpitem poginu krav in se spogledovali, kdo neki 
bo tisti, ki bo sramoto spravil izpred oči. Podobno je z ribniško 
ikono. Vsi vedo, da kripa nima nog, zato pravijo, naj jo kdo 
spravi s poti. Le kdo neki čuti tako veliko ekološko dolžnost?

A.P.

Tekst in foto: vaš naljubši načelnik 
alpinističnega odseka 

Dejan Žagar


